
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1886. Första Kammaren. N:o 16.

Onsdagen den 10 Mars, f. m.
Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Justerades protokollen för den 3 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes Lag-Utskottets nedarmämnda ut
låtanden:

N:o 39, i anledning af väckt motion om tillägg till §-23 i 
förordningen om kyrkostämma samt kyrkoråd och skolråd den 21 
Mars 1862; samt

N:o 40, i anledning af väckt motion om ändradt sätt för 
offentliggörande af allmänna kungörelser och tillkännagifvanden.

Efter föredragning af ett från Andra Kammaren ankommet 
protokollsutdrag, N:o 90, med delgifning af nämnda Kammares 
beslut öfver dess Tillfälliga Utskotts utlåtande N:o 8, i anledning 
af Herr J. B. Ungers motion om ändring af bestämmelserna 
rörande nämndemäns rätt till ersättning för extra förrättningar, 
beslöt Första Kammaren, på framställning af Herr vice Talmannen, 
att hänvisa detta ärende till sitt Tillfälliga Utskott N:o 2.

Föredrogs Bevillnings-Utskottets den 8 innevarande Mars bord
lagda memorial N:o 2, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga be
slut rörande 1, 2, 3, 4 och 5 punkterna af Utskottets betänkande 
N:o 1, angående vissa delar af tullbevillningen.

1—å punJeterna i memorialet.

De föreslagna voteringspropositionerna godkändes. 
Första Kammarens Prof. 1886. N:o 16. 1



N:o 16. 2 Onsdagen den 10 Mars, f. m.

5 punkten i memorialet.

Hvad Utskottet för den i punktens förra del förutsatta hän
delse hemstält bifölls, och den i punktens senare del föreslagna 
voteringsproposition godkändes under den der gjorda förutsättning.

Föredrogos, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
Första Kammarens Tillfälliga Utskotts den 8 i denna månad bord
lagda utlåtanden N:is 2 och 3.

Föredrogs å nyo Stats-Utskottets den 3 och 4 innevarande 
Mars bordlagda utlåtande N:o 8, angående regleringen af utgif
terna under riksstatens fjerde hufvudtitel.

Friherre Leijonhufvud: Jag hemställer, att vid föredrag
ningen af detta memorial den ändring i ordningsföljden måtte ega 
rum, att 5:te punkten, som handlar om nedsättning i anslaget till 
fältartilleriet, måtte föredragas först efter den 16:de punkten, som 
handlar om anslag till artilleriskjutskolor. Förhållandet är nem
ligen det, att i 5:te punkten är fråga om en minskning i det der
under upptagna anslag endast såsom en följd af hvad som före
kommer i 16:de punkten, hvadan 5:te punktens behandling således 
är helt och hållet beroende af, huru vida 16:de punkten bifalles 
eller icke.

På gjord proposition beslöts att förevarande utlåtande skulle 
punktvis företagas till afgörande samt att dervid o punkten skulle 
förekomma näst efter 16 punkten.

1 punkten.

Ang. tjernte- Herr Statsrådet, Friherre Tamm: Vid besvarandet af Kong!. 
hästar åt e/je-Maj:ts proposition i förevarande ämne har Stats-Utskottet med- 
fen för Landt-fe[af. Riksdagen, att chefen för Landtförsvarsdepartementet åt- 

forsvars jjURgr en förmån, bestående deri, att han kostnadsfritt begagnai 
1 åtskilliga lägenheter i huset N:o 36 vid Drottninggatan, hvilka åt

honom blifvit upplåtna, äfvensom anfört, att denna förmån icke 
motsvarades af någon liknande för de öfriga statsrådsmedlemmarne 
med undantag af utrikesministern; men denna förmån för chefen 
för Landtförsvarsdepartementet åtföljes dock af^ en skyldighet, 
nemligen att vara beriden, att hålla tjenstehäst, något som åt lätt 
förklarliga skäl icke åligger någon af de öfriga departements
cheferna. , „ , , , , ,

Den förmån, som chefen för Landtförsvarsdepartementet^ har 
af denna lägenhet, medför för honom icke något öfverskott i in
komster; ty om han begagnar sig af att uthyra lägenheterna,
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åtgå hyresmedlen till utgifter och underhåll för denna hans Ang. tjmste- 
tjenstehäst. f

Yid sådant förhållande torde Kammaren finna, att detta' fö°r7svfos
for honom icke medför några ökade inkomster. Nu har Stats- departementet. 
Utskottet i sitt utlåtande angående denna punkt af Kongl. Maj:ts (Forts.) 
proposition föreslagit, att denna lägenhet skulle, om det före
slagna tillskottet i kontanta medel beviljades, blifva honom från
tagen.

Om nu chefen för Landtförsvarsdepartementet, i stället för 
att han nu behöfver underhålla en tjenstehäst, ålades att mot er
hållande af den föreslagna ersättningen i kontant underhålla två 
sådana, så blefve detta en försämring i de vilkor, som för när
varande äro honom lemnade.

Med anledning häraf hemställer jag, att Kammaren icke be
hagade bifalla hvad Stats-Utskottet föreslagit, utan antingen helt 
och hållet afslå Utskottets förslag eller också bifalla Kongl. Maj:ts 
i ämnet aflåtna proposition, till hvilken jag yrkar bifall.

Herr Hedlund: När jag begärde ordet i denna punkt, var 
det under förutsättning att hvad Stats-Utskottet här föreslagit 
skulle utgöra en förmån för chefen för Landtförsvarsdepartementet.
Jag kände då icke de omständigheter, som sedan blifvit anförda 
af en ledamot på statsrådsbänken. Och när jag betraktade det 
såsom en förmån, och Stats-Utskottet i detta fäll tillstyrkt bifall 
till hvad Kongl. Maj:t föreslagit, så syntes det mig vara något 
oegentligt, att man icke ville låta en sådan förmån blifva gällande 
äfven för den nuvarande innehafvaren af chefsskapet i Landt
försvarsdepartementet.

Uti Kong!. Maj:ts proposition yttras, att departementschefen 
af lätt begripliga skäl icke ville begära denna förmån för den nu
varande innehafvaren. Denna grannlagenhet å hans sida borde, 
synes det mig, hafva föranledt Stats-Utskottet att söka göra den 
nya ordningen gällande under hans tid.

När jag velat hemställa till Kammaren, huru vida icke något 
sådant beslut kunde fattas, oberoende af Stats-Utskottets till
styrkande — något hvarom jag dock icke, innan jag fick närmare 
besked, ville göra något yrkande — hade jag trott, att frågan om 
denna förmån, hvilken jag för min del särskildt ville förorda, skulle 
komma äfven den nuvarande chefen för Landtförsvarsdepartementet 
till godo, emedan det är eu man, af hvilken jag tror man kan hoppas 
mycken nyttig verksamhet för krigsförvaltningen. Jag har varit 
så mycket mera angelägen att såsom ett uttryck af min upprigtiga 
känsla få uttala detta omdöme angående mitt förtroende till honom, 
som jag vid de kommande anslagen icke skall kunna vara med 
om att med min röst bifalla en hel del af de föreslagna anslagen. 
Anledningen härtill har jag redan vid remissen af Kongl. Maj:ts 
proposition angifvit, nemligen den, att det synes mig, att man bör 
komma derhän, att Landtförsvarsdepartementet och krigsförvalt
ningen böra reda sig med förhandenvarande tillgångar. Dessa till
gångar äro ofantligt stora i förhållande till den effekt, som man
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Ang. tjenste- 
hästar åt che
fen för Landt

försvars
departementet.

(Forts.)

dermed åstadkommer. Jag ansåg att man på åtskilliga områden 
kunde göra ganska betydliga besparingar, och att man skulle 
kunna vinna det ändamål, som man sökte genom nya anslag, der
igenom, att man reducerade dessa på annat håll. Denna mening 
vidhåller jag ännu. Jag tror dessutom att det vore önskligt, att 
den sönderdelning af budgeten, som nu egen rum, kunde utbytas 
mot en sammanslagning i större grupper. Hvad det beträffar, att 
man skulle betrakta afslag å något eller några af de vigtigare an
slagen såsom ett misstroendevotum emot departementschefen, vill 
jag för min del frikalla mig från en sådan uppfattning speciel 
genom den ändring, som jag skulle anse vara nyttig att vidtaga 
i första punkten af Stats-Utskottets förslag. Jag gör det särskilt 
derför, att den nuvarande departementschefen bär en stor uppgift 
att lösa i fråga om den nya ordning, som af honom införts i af
seende å de garnisonerade trupperna — en uppgift, som näppe
ligen skall kunna utföras af någon annan än den, som med stort 
intresse omfattar den saken, och jag vet icke huru vida man inom 
det högre militära befälet har något så stort intresse för denna 
sak. För min del hade jag trott Herr Statsrådet Rydipg vara 
den man, som skulle kunna rensa det “Augiasstall“, som jag ville 
kalla det gamla kasernlifvet, och dertill behöfves sannerligen en 
man med så stort förtroende inom militära kretsar, som det Herr 
Statsrådet Ryding egen. Det vore således en stor skada, om han 
icke skulle få tillfälle att fullfölja detta arbete, hvilket nemligen 
kunde ske, i fall man betraktade afslag till åtskilliga anslag, 
hvari jag också kommer att deltaga, såsom bristande förtroende 
till Landtförsvarsdepartementets chef.

Jag vill gerna förena mig med den ärade talaren på stats- 
rådsbänken derom, att, i fall det icke skulle vara någon fördel 
för chefen för Landtförsvarsdepartementet att få saken ordnad så, 
som här föreslagits, så må denna punkt, som skulle omintetgöra 
denna fördel, gå bort. Det är naturligt, att chefen för ett militär
departement måste hafva ett par tjenstehästar, och likaså att han 
icke bör bekosta dem och deras underhåll med afdrag från sin 
statsrådslön, hvilken sannerligen icke är för högt tilltagen; men 
jag upprepar min hemställan, huru vida man icke skulle kunna 
borttaga mellanmeningen om att ifrågavarande förmån icke skulle 
inträda, förr än nuvarande chefen från sin befattning afgått.

Friherre von Krsemer: Den ärade talaren på statsrads-
bänken har yrkat, att slutet af den af Stats-Utskottet föreslagna 
klämmen skulle utgå. Jag vill lemna derhän, huru vida det icke 
kunde vara billigt, att chefen för Landtförsvarsdepartementet, i 
likhet med fördelningsgeneralerne, hade tre tjenstehästar. Men 
här är emellertid begärdt endast två sådana, och stallet mot
svarar ungefär värdet af en ytterligare häst. Om den blifvande 
innehafvare!! af Landtförsvarsdepartementets chefsplats finge icke 
endast det som begärts, eller ersättning för två tjenstehästar, utan 
han äfven finge behålla det stall, som nu är åt honom upplåtet i 
huset Nio 36 vid Drottninggatan, så skulle dessa förmåner till-
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sammans motsvara trenne tjenstehästar, något som jag för min ^9- tjenste- 
del visserligen, som sagdt, icke skulle hafva något emot; men nu rfst<£ ^ cllt' 
har det blott blifvit begärdt 1,530 kronor, som är den vanliga 
ersättningen för två hästar, hvilken skulle utgå i form af lönz-departementet. 
tillägg å 400 kronor samt 365 kronor fouragemedel för hvardera (Forts.) 
hästen. Det måste väl dock erkännas, att detta sätt att, såsom 
genom det ifrågavarande stallet, aflöna embetsman genom flera 
eller färre extra fördelar i form af lägenheter är ett system, som 
allt mer och mer öfvergifves, hvarför Stats-Utskottet borde kunna 
ursäktas, om det vid den nu framlagda propositionen begagnat 
tillfället att för framtiden undanrödja den i detta fall qvarstående 
lemningen af ett forntida tillvägagående.

Hvad angår Herr Hedlunds förslag, att icke endast härefter 
kommande chefer för Landtförsvarsdepartementet skulle komma i 
åtnjutande af den afsedda fördelen, utan att densamma genom 
mellanmeningens, “efter det nuvarande innehafvare!!11, utstrykande 
skulle tillerkännas redan den nuvarande chefen, så må det i Herr 
Hedlunds tanke vara ett lämpligt sätt att, såsom han yttrade, för
mildra de blifvande afslagen på denna hufvudtitel; men för min 
del känner jag mig lifligt öfvertygad, att på den person, som det 
afser, denna förmildring skulle alldeles förfela sin verkan; men 
dessutom tror jag, att detta Herr Hedlunds förslag kommer i strid 
med 39 § i Riksdagsordningen, som åt Stats-Utskottet uppdrager 
att granska, utreda och uppgifva statsverkets tillstånd och för
valtning samt föreslå hvad till fyllandet af dess behof erfordras, 
sedan nödiga indragningar och besparingar blifvit iakttagna.
Detta har alltid tolkats så, att Stats-Utskottet icke eger rättighet 
att för sin del hemställa om mer än hvad i Kongl. Maj:ts pro
positioner eller enskildes motioner föreslås. Här har nu före
slagits till tvenne tjenstehästar 1,530 kronor för en blifvande chef 
för Landtförsvarsdepartementet. Om detta belopp nu skulle till
delas redan den nuvarande chefen för Landtförsvarsdepartementet, 
så vore detta en anticipation på framtiden, som för 1887 års budget 
skulle medföra en förhöjning utöfver hvad som begärts. Detta är 
den formella betänklighet, som hindrar mig från att bifalla detta 
förslag. Jag tror således, att hvad Stats-Utskottet föreslagit 
innebär ett godkännande af Kongl. Maj:ts proposition, och att det 
tillägg, som gjorts, är välbetänkt, då det innebär ett undanrödjande 
af ett qvarstående stycke antiqveradt aflöningssätt, samt att der
för Stats-Utskottets förslag sålunda bör kunna af Första Kam
maren godkännas, hvarför jag äfven anhåller om bifall till det
samma.

Friherre Leijonhufvud: Jag hade helst sett, att Kongl.
Maj:ts proposition upptagit, att krigsministern, i likhet med öfriga 
generaler, skulle hafva tre tjenstehästar; ty i de flesta fall är 
väl detta statsråd general, och lian behöfver då tre hästar, då han 
väl icke endast bör vara med om kungliga parader utan ock vid 
fälttåg och större manövrer, der han har ett allvarsamt behof af 
dessa tre hästar, nemligen två för egen del och en för hästskötaren.
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Any. tjenste
hästar åt che
fen för Landt

försvars
departementet.

(Forts.)

Det bör äfven märkas att det ej sällan inträffar, i synnerhet med 
finare hästar, att de på ett eller annat sätt äro obrukbara. Med 
tre tjenstehästar kan det ekonomiskt bära sig; dock kan man i alla 
fall, efter min erfarenhet, i Stockholm icke beräkna att få inköps
prisen amorterade. Med två hästar bär det sig sämre och med en 
häst jemte de lokaler, krigsministern nu disponerar, går det på sin 
höjd nätt och jemnt i hop; ty om också krigsministern för närva
rande kan hyra ut omnämnda lägenhet, så åtgår hvad han får 
in för hyran till underhåll för denna häst. Detta är således en 
mager utrustning, och då det i statsrådsprotokollet talades om en 
förmån, så ansåg jag densamma ligga deri, att han skulle hafva 
två tjenstehästar disponibla i händelse af behof.

Jag skall således icke framställa något yrkande; men jag kan 
icke undgå att fästa uppmärksamheten vid Herr Hedlunds yttrande, 
nemligen, att något misstroendevotum icke borde tänkas förefinnas 
i detta Utskottets förslag. Jag tror fullkomligt, att det är hans 
uppfattning, då han säger det;, och det påminner mig om hvad jag 
hört från andra ledamöter i Riksdagen; de säga ock, att det icke 
kan vara tal om något misstroendevotum vid afslag å begärda 
anslag till fjerde hufvudtiteln och att de icke kunna tro, att stats
råden taga illa upp, att man afslår, hvad de begära; och så säger 
man: Vi äro fullkomligt nöjda med våra statsråd, blott de göra 
som vi vilja. Detta tyckes vara förhållandet äfven här; men det 
skulle också kunna hända, att statsråden tröttna i längden, då de 
genom de oupphörliga afslagen finna sig förhindrade att genom
föra sådana förbättringar, som de anse oundgängliga för landets 
försvar, och för hvilkas undanskjutande de ej vilja bära ansvaret.

Efter härmed slutad öfverläggning gjorde Herr G refva n och 
Talmannen enligt de derunder framstälda yrkandena propositioner, 
först på bifall till hvad Utskottet i förevarande punkt hemstält 
och sedan derpå att Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, 
så vidt den skilde sig från Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda framställ
ning, skulle bifalla denna framställning oförändrad, samt förklarade 
sig anse den senare propositionen vara med öfvervägande ia be
svarad.

Flere ledamöter begärde votering, i anledning hvaraf upp
sattes, justerades och anslogs en omröstningsproposition afföljande 
lydelse:

Den som bifaller 1 punkten i Stats-Utskottets Utlåtande N:o 8, 
röstar

J a;

Den, det ej vill, röstar
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Vinner Nej, besluter Kammaren att, med afslag å punkten, så 
vidt den skiljer sig från Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda framställ
ning, bifalla denna framställning oförändrad.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja-61;

Nej-41.

2—4 punkterna.

Biföllos.

6 punkten.

Herr Mankell: Då jag nu för första gången går att yttra Anslag till en 
mig om ett anslag på denna hufvudtitel, ber jag att få förutsända 
några inledande erinringar och anmärkningar. , 1 Vaxholm"

Den första är den, att man vid denna riksdag näppeligen kan Oskar-Fre- 
säga, att Stats-Utskottet, eller ens dess medlemmar från Andra driksborg. 
Kammaren, varit njuggt eller farit hårdhändt fram mot denna 
hufvudtitel. Kongl. Maj:t har på de ordinarie anslagen begärt en 
förhöjning från 19,163,000 kronor till 19,889,000 kronor. Deraf har 
Stats-Utskottet beviljat 19,720,000 kronor, hvadan således eii minsk
ning skett af endast 169,000 kronor. På de extra anslagen har 
Kongl. Maj:t äskat en förhöjning från 1,235,000 kronor till 1,472,400 
kronor; och der har han fått mer än han begärt, emedan Stats- 
Utskottet tillstyrkt 1.507,400 kronor. I det hela är det således 
blott ett afdrag af 134,000 kronor, som blifvit ifrågasatt. Nu är 
visserligen sant, att tvistiga åsigter råda om några anslagsfordnngar, 
af Indika den största är den, som nu är i fråga. Men äfven om 
dessa belopp icke skulle blifva beviljade, har dock Stats-Utskottet 
och dess ledamöter från Andra Kammaren gifvit ganska rundligt 
med anslag, och detta i synnerhet af dem, som blifvit en följd af 
nya beväringslagen, nemligen till beväringens vapenöfaingar 390,000 
kronor, till den dervid behöfliga materielen 178,584 kronor och till 
byggnader vid mötesplatserna och sängkläder 100,000 kronor, så 
att dessa anslag tillsammans skulle åstadkomma en förhöjning på 
den ordinarie staten af 668,584 kronor, eller närmare 700,000 kronor.

Jag har ansett mig böra framhålla detta, emedan, äfven om 
man skulle vilja föreslå några nedsättningar, ingen deruti bör 
kunna se någon opposition och ännu mindre någon yttring af miss
troende mot den nuvarande krigsministern. Detta så mycket 
mindre, som jag tror mig kunna visa, att, äfven om de begärda 
anslagen skulle afslås, derigenom icke. de ifrågasatta åtgärderna 
böra anses hafva förfallit, emedan, enligt min åsigt,, dessa skulle 
kunna bekostas med de öfriga medel, som, under fjerde hufvud* 
titeln stå till Kongl. Maj:ts förfogande.

Onsdagen den 10 Mars, f. m.
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Anslag till en Den andra anmärkningen, jag skulle vilja göra, är den, att
meribaUdZn principiella skälet till de nedsättningar, som af sparsamhetens
å Vaxholm- vänner ifrågasättas, ligger i skatteväsendets nuvarande beskaffenhet. 
Osear-Fre- Så länge skatterna äro så ojemnt fördelade, som nu är fallet, måste 
dnksborg. hvarje större tillökning i budgeten förnämligast komma att drabba 
(lort*.) 0bemedlade folkklasserna. Å andra sidan är det endast genom 

besparingar, som lindringar i den nuvarande skattebördan kunna 
möjliggöras. Och äfven om, såsom nu är fallet, inkomsterna rik
ligen tillflöda, bör detta lyckliga förhållande i främsta rummet 
begagnas till skattelindringar. Och dessa böra åter förnämligast 
ske på denna hufvudtitel, der, liksom på den femte, anslagsfordrin- 
garne äro störst.

Slutligen och för det tredje ber jag att, såsom jag äfven vid 
remissdebatten tog mig friheten göra, få erinra om de betydliga 
tillgångar af okontrollerade medel, hvilka, ehuru icke synliga i 
budgeten, stå till krigsstyrelsens förfogande. Hvarken på inkomst- 
eller utgiftssidan äro dessa medel upptagna. Jag skall med hän
syn till de anmärkningar, som af Herr Krigsministern vid remiss
debatten gjordes, bedja att få revidera mina uppgifter i detta hän
seende. Att i vidsträcktare mån ändra dem har jag ej funnit skäl.

Hvad först beträffar de allmänna besparingarne på fjerde 
hufvudtiteln, hafva de i medeltal under åren 1878 till 1883 uppgått 
till 300,000 kronor. På samma sätt visar det sig, att krigsstyrelsen 
under de 13 åren från 1870 till och med 1882 kunnat få minst
200,000 kronor årligen dels genom den årliga afkastningen, dels genom 
användning af sjelfva kapitalet af de kassor och fonder, som tillhöra 
hufvudtiteln. Hvad slutligen beträffar de så kallade extra upp- 
bördsmedlen, hvilkas storlek krigsministern ville bestrida, har jag 
ytterligare genomgått dem och funnit det af statsrevisorerne för 
år 1883 uppgifna beloppet vara med verkliga förhållandet öfverens
stämmande, nemligen 367,000, utom det som kommer på omförin- 
garne.. Under nämnda år har nemligen artilleridepartementet genom 
försäljning af ammunition och gamla vapen haft en inkomst af 
102,667 kronor. Och till intendentsdepartementet hafva likaledes 
genom försäljning af kasserade utredningspersedlar och obrukbara 
kläder influtit 173,424 kronor. Deremot är sant, att de 91,000 
kronor, som skulle hafva kommit fortifikationsdepartementet till 
del, hufvudsakligen härleda sig från ersättningar för inqvarterings- 
och servismedel i Stockholm, så att den summan torde höra dragas 
från de öfriga, som uppgåfvos vara disponibla. I allmänhet qvar
stå. dock till krigsstyrelsens förfogande betydliga belopp, hvilka 
möjligen ena året kunna vara mindre och det andra större, men i 
allmänhet tyckas vara jemnt inflytande. Sammanräknadt hafva vi 
här omkring 7- ä 800,000 kronor utom det anslag till extra utgifter, 
som för hufvudtiteln är uppfördt på riksstaten, utgörande 67,000 
kronor. Jag har således icke sagt för mycket, då jag påstått, 
att krigsstyrelsen, så länge dessa tillgångar förefinnas, icke behöfver 
ifrågasätta åtskilliga mindre anslagsfordringar, som mycket väl 
kunna bestridas med dessa medel, utan blott sådana, som föranledas 
af större och mera omfattande åtgärder. I öfrigt har jag icke
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erinrat om tillvaron af dessa okontrollerade medel i afsigt att bAnslag till en 
röfva krigsstyrelsen rättighet att öfver dem förfoga, hvithet gerna fästningsar- 
må ske, så länge Riksdagen tillåter deras användande för försvars- \ “vaxfwh^ 
verkets behof. Men jag har ansett behöfligt, att de vid hvarje Oscar-Fre- 
riksdag framhållas såsom befintliga, äfvensom att de af Stats- driksbm-g. 
Utskottet böra särskild! tagas i betraktande, när anslagsfordringar (Forts-i 
ifrågasättas, och statsregleringen skall uppgöras.

Hvad särskildt beträffar detta nu förevarande anslaget, skulle 
jag kunna nöja mig med att yrka afslag på de grunder, som af 
reservanterne från Andra Kammaren blifvit anförda. Imellertid 
förefinnas härtill äfven andra skäl. För min del vill jag visser
ligen icke förneka nyttan och behöfligheten af en fästningsartilleri- 
bataljon på Vaxholm. Jag erkänner mig till och med i det hän
seendet vara bunden, emedan jag förut vid flera tillfällen uttalat 
den åsigten, att jag skulle kunna gå in på uppsättande af ett 
särskildt fästningsartilleriregemente, blott det icke vore förenadt 
med positionsartilleriet. Nu har Stats-Utskottet afstyrkt upp
sättandet af ett nytt fästnings- och positionsartilleriregemente å 
Karlsborg, och således har för mig det skälet för afslag försvunnit, 
och jag skulle således ej vilja afstyrka sjelfva åtgärden.

Men deremot hyser jag den bestämda åsigten, att krigsstyrelsen 
har i sina händer tillräckliga medel för att bekosta densamma, utan 
att nya anslag behöfva äskas af representationen. Jag ber att 
med anledning deraf få erinra om, hvad den föregående Riksdagen 
beslutat, dels med afseende på de garnisonerade truppernas nya 
rekryterings- och aflöningssätt, dels i och genom värnpligtslagens
34 §.

Med anledning af de föreslagna reformerna i rekryterings- och 
aflöningssättet för nyssnämnda trupper, som af Kamrarne gillades,
— af denna Kammare visserligen efter åtskilliga betänkligheter, 
men dock slutligen med en betydande pluralitet — skref Riks
dagen till regeringen på ungefär följande sätt. “JDå förenämnda 
föreslagna sätt för de garnisonerade truppernas antagande m. m. 
antagligen skulle i det hela åstadkomma besparing, i förening med 
större tillgång vid krigstillfälle på öfvadt manskap, har Riksdagen, 
utan att besluta ändring i anslagen, velat påpeka det önskliga 
deri, att omförmälda grunder måtte vinna tillämpning så snart och 
i så vidsträckt mån, som förhållandena kunna medgifva." Derjemte 
antydde Riksdagen, liksom Stats-Utskottet, i skrifvelsen, att samt
liga anslag, som utgå till de värfvade trupperna, skulle kunna 
få ändras och jemkas samt tagas i disposition för de vid den värf
vade armén förekommande behof. Jag anser således att krigs
styrelsen i afseende på den värfvade arméns organisation och de 
medel, som dertill äro anvisade, har rättighet att fritt få dispo
nera öfver befintliga tillgångar. Skulle den sjelf icke anse detta 
vara fallet, vore det för densamma säkerligen mycket lätt att, när 
så behöfdes, derför erhålla Riksdagens medgifvande.

Enligt ett statistiskt sammandrag, som åtföljer statsrevisorernes 
berättelse, uppgå samtliga kostnader för de garnisonerade trup
perna till 7 millioner kronor, hvaraf särskildt på artilleriet komma
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Anslag till en tre. Enligt Herr Krigsministerns eget medgifvande i den Kongl. pro- 
fästningsar- positionen vid föregående års riksdag, skulle, om Riksdagen lem- 
hijeribatyon bifall till de föreslagna åtgärderna, till en början bespa-

Oscar-Fre- ringar af minst 500,000 kronor årligen kunna göras. Enligt min 
driksborg. åsigt bonde de i framtiden komma att blifva mycket större.
(Forts.) Allt detta torde näppeligen kunna förnekas, om man erinrar

sig, hvari de nya grunderna bestodo. Det var nemligen meningen 
att, i stället för att, såsom nu förhållandet är, hålla hela styrkan 
liggande i garnison, man blott skulle underhålla de skolor, som 
blefve nödvändiga för rekryternas utbildning. Vidare skulle för 
rekapitulanterna tjenstgöring blott förekomma vid de årliga repe- 
titionsöfningarne. Men för öfrigt skulle man icke underhålla mer 
än ett visst, uppgifvet och ringa antal trupper för den dagliga 
tjenstgöringen. Hvad särskildt artilleriet beträffar, borde, oberäk- 
nadt skolorna, endast handtverkarne på batterierna samt de 200 
man, som utgjorde ständig garnison på Vaxholm, komma att tjenst- 
göra året om.

Nu beror det på, huru stora man vill antaga skolorna. Då 
de blott skulle omfatta tvenne årsklasser, torde den hela året om 
inneliggande styrkan, äfven om man dertill lade nyssnämnda stän
diga afdelningar, näppeligen kunna antagas högre än 1,000 ä 1,500 
man. Utredningar i ämnet finnas visserligen icke lemnade af krigs- 
styrelsen; och sjelf har jag ej varit i tillfälle att göra sådana; 
men det låg i hela systemet och var dess egentliga syfte, att blott 
en ringa styrka skulle behöfva underhållas. År nu detta förhål
landet, bör på denna väg betydliga penningbelopp kunna inbe- 
sparas till upprättande af den nya organisationen, utan att nya 
anslag dertill behöfde beviljas. ^ ■

Detta hvad penningetillgångarne angår. Beträffande åter till
gången på manskap får jag erinra om, att man genom 34 § värn- 
pligtslagen sörjt för ett rikligt öfverflöd i det hänseendet. Der 
stadgas^nemligen, att hvarje stamsoldat, som utträdt ur verklig 
tjenstgöring, skall qvarstå disponibel vid mobilisering till uppnådda 
32 års ålder. Antages medelåldern vid inträde i krigstjensten till 
20 år — för närvarande äro till och med 17 år medgifva — skulle 
man på det sättet vid ' en mobilisering hafva icke mindre än 12 
årsklasser soldater disponibla.

Tillämpas detta på artilleriet, blir resultatet följande: antaga 
vi hela den inneliggande styrkan, i stället för nuvarande 3,000, 
till 2,000 man, och följaktligen årsklasserna till 1,000 man, skulle 
till regeringens förfogande vid en mobilisering stå icke mindre än
12,000 man fullt utbildade trupper. Derifrån böra dock afdrag 
göras för den vanliga afgången, då i verkligheten endast 10,000 
man vore att påräkna. Beräknas åter årsklasserna lägre, till 
endast 7- ä 800 man, finge man dock en mobiliseringsstyrka af 
omkring 7,000 till 8,000 man, oberäknad t den beväring, som till
delas artilleriet. Det är just dessa stora fördelar med det nya 
organisationssättet, som ingifva så ljusa förhoppningar för fram
tiden i afseende på arméns sammansättning och den betydliga mängd 
fullt utbildade soldater, som vid krigstilifälle kunna disponeras.
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För närvarande hafva vi i fred 3,000 man öfvade artillerister och Anslag till en 
kunna vid mobilisering ej uppställa en enda man mera utom bevä- 
ringen. Men enligt det nya systemet skulle vi kunna uppställa å Vaxholm- 
10-, 8- eller åtminstone 6,000 man. Jag anför sistnämnda mindre Oscar-Fre- 
belopp, emedan jag antager, att man velat göra de inneliggande driksborg. 
årsklasserna mindre för att derigenom erhålla medel till uppsätt- 
ning af allt det befäl och till bekostande af alla öfriga åtgärder, 
som kunna vara behöfliga vid en ny organisation.

Om således verkligen en tanke och en mening skulle ligga till 
grund för den nya organisationen af värfvade armén kan jag icke 
föreställa mig annat, än att krigsstyrelsen derigenom skall erhålla 
medel, tillräckliga att bekosta icke blott fästningsartilleribataljonen, 
utan äfven hela det artilleriregemente, som den önskar uppsätta. An
nars förstår jag icke, hvartill de föreslagna åtgärderna skulle tjena.

Nu kan man invända, att detta är ett experiment, och att allt 
beror på, huru detsamma kommer att slå ut i verkligheten. Det 
är ju möjligt att icke så många rekryter anmäla sig, som erfordras.
Jag nekar icke till att detta är en möjlighet, men mig synes det 
vara alldeles tillräckligt att då, när det nya systemet icke visat 
sig verka, som man beräknat, komma fram med förslag till den 
organisation, som här är ifrågasatt.

På grund af hvad jag sålunda anfört, anser jag mig med godt 
samvete kunna yrka afslag på de af Utskottet i förevarande punkt 
föreslagna 65,525 kronor.

Frih. von Krasmer: Ja, så är det här i verlden: Jag trodde 
verkligen, att Stats-Utskottet skulle från det håll, som den siste 
talaren representerar, få höra vid denna och nästa fråga beröm, 
men i stället för detta har Utskottet fått klander. Jag tycker, 
att Stats-Utskottet har förfarit ganska sparsamt, då det i afseende 
å de två angelägna ändamål, som af Kongl. Maj:t i punkterna 6 
och 7 föreslagits, beslutit sig att uppoffra det största eller fäst
nings- och positionsartilleriregementet på Karlsborg — hvarom 
dock nu icke är fråga — och bifallit endast en fästningsärtilleri- 
bataljon på Yaxholm. Och icke ens denna punkt har Utskottet 
bifallit utan inskränkning. Stats-Utskottet har nemligen, då det 
afstyrkt den följande punkten, kunnat föreslå, att hela ansla
get till reservartilleriet skulle här få användas. Kongl. Maj:t har 
som bekant föreslagit att dela det mellan artilleriet på Yaxholm 
och artilleriet på Karlsborg. Genom detta Stats-Utskottets för
slag har det anslag, som behöfves, i denna punkt blifvit 20,875 
kronor lägre än Kongl. Maj:t äskat.

Angående sjelfva sakens nödvändighet torde jag icke på detta 
rum behöfva vara vidlyftig. Kan det vara ändamålsenligt att 
hafva med jemförelsevis betydlig kostnad förstärkt Yaxholms fäst
ningsverk och armerat dem med ytterst dyrbara pjeser, hvilka 
äro åt den betydenhet, att ett enda skott med de största af dem 
kostar omkring 300 kronor, och nu lemna fästningen utan tillräck
lig och i dessa pjesers skötande öfvad besättning. På så sätt blir 
ju allt som på Yaxholm nedlagts bortkastade penningar. Jag tror
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Anslag till en 
fästningsar- 
tilleribataljon 
å Vaxholm- 
Oscar-Fre- 
driksborg, 
(Forts.)

derföre, att det icke bör kunna vara delade meningar om nödvän
digheten af att bifalla, hvad Kongl. Maj:t här har begärt, det vill 
säga med den ytterligare modifikation, som af Stats-Utskottet blif
va vidtagen.

Herr Mankell uppgaf, att på de extra anslagen under denna huf- 
vudtitel Stats-Utskottet skulle hafva tillstyrkt mera, än det Kongl. 
Maj:t begärt. Det kommer sig deraf, att anslaget till ordnande 
af inskrifningen af de värnpligtige, som af Kongl. Maj:t begärts 
på ordinarie stat, är, till ett betydligt nedsatt belopp, såsom her- 
rarne veta, af Stats-Utskottet i betänkandet föreslaget att utgå så
som extra anslag. Grenom denna händelse är det, som den extra 
statsregleringen visar en större summa än Kong]. Maj:t äskat, men 
i sjelfva verket äro äfven der ett par nedsättningar vidtagna, till
sammans uppgående till 100,000 kronor.

Hvad angår de disponibla besparingar på fjerde hufvudtiteln, 
som blifvit af Herr Mankell påpekade, kan det väl icke gerna 
ifrågasättas att med dessa besparingar, eller tillfälliga öfverskott, 
skulle bestridas en för all framtid fortgående ordinarie utgift så
dan som den, hvarom här är fråga? Det ligger i sakens natur, 
att detta icke låter sig göra. Man kan väl föreslå, att besparin- 
garne indragas, men icke att de användas till ordinarie anslag. 
Jag inskränker mig till att yrka bifall till Stats-Utskottets förslag 
i denna punkt.

Frih. Lei jon hufvud: Jag måste börja med några af de all
männa betraktelser, som Herr Mankell förutskickat. Han återkom 
till hvad han i början af riksdagen uppgaf, nemligen att Kong], 
Maj:t har så stora medel till sin disposition, som han kan fritt an
vända, och att på hufvudtiteln kunna göras besparingar, som Kongl. 
Maj:t kan vid behof begagna. Jag vill i det afseendet saga, att 
det vore ganska fördelaktigt för Kongl. Maj:t och för krigsstyrel- 
sen i allmänhet, må hända äfven för Riksdagen, såsom ledande till 
besparingar i många fäll, om Riksdagen, i stället för att bestämma 
hvarje utgiftspost i detalj och till siffran, ville bevilja anslagen i 
större summor för mera omfattande delar af hufvudtiteln. Då 
skulle utan tvifvel uppkomma ett vida bättre slutresultat. Men 
det är så långt ifrån att Riksdagen går på det sättet till väga, 
att den tvärt om detaljerar och sönderdelar anslagen så mycket 
den möjligen kan, och vi hafva exempel på äfven vid denna riks
dag, att så varit förhållandet. Det är således visst icke förhål
landet, att Kongl. Maj:t har en sådan frihet att röra sig med an
slagen inom hufvudtiteln, så önskvärd en sådan rätt än vore, utan 
är för närvarande Kong]. Maj:t bunden af Riksdagens beslut i alla 
detaljer och kan således icke använda för det ena ändamålet det, 
som besparats på ett annat. Det är således icke heller sant, att 
de besparingar, som möjligen kunna uppkomma på rekryteringen 
af nuvarande värfvade trupper, kunna åt Kongl. Maj:t annorlunda 
än med Riksdagens medgifvande användas till uppsättning af nya 
stamtrupper. Statsrevisorerne hafva ju tvärt om nyligen varit af 
motsatt mening mot den, Herr Mankell nu anfört, och anfallit re-
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geringen, emedan hon begagnat en obetydlig, besparad summa, Anslag, till en 
utan att dertill hafva erhållit Riksdagens medgifvande. /astom^sa)-

Hvad de rita medelsbehallmngarne angar, rar jag saga, att ä Vaxhoim- 
hur mycket än Herr Mankell räknat och räknat om igen, så har Oscwr-Fre- 
han räknat orätt. Han har påstått, att Kongl. Maj:t skulle hafva driksborg. 
årligen till sin disposition en behållning af bortåt 7- eller 800,000 (Forts.) 
kronor. Jag påstår, att så alldeles icke är förhållandet. De verk
liga besparingarne uppgingo vid 1883 års slut till omkring 300,000 
kronor; och den allra största delen af dessa besparingar bär upp
kommit derigenom, att lönerna besparats en ä två månader, då nå
gon tjenst skulle tillsättas, och detta har till en väsentlig del skett 
enligt armébefälets eget erbjudande och med Riksdagens godkän
nande, på det att hvad som besparades skulle fä ingå till arméns 
enke- och pupillkassa, hvarigenom denna kassa numera kommit i 
godt skick, i stället för att den förut var ruinerad. Att dessa be
sparingar för de senaste åren stigit till högre belopp än förut 
kommer sig deraf, att förut en större del af armébefälet aflönades 
med boställen, och då uppstod det icke några besparingar vid 
tjensteombytena; men sedan aflöningen sedan ett par år allmänt 
utgått i penningar, har besparingen blifvit större än förut. Dessa 
årliga besparingar torde dock icke komma att fortfara, enär Kongl.
Maj:t sannolikt icke länge efter detta kan fortsätta med att på 
detta sätt innehålla befälets löner, utan torde låta hvarje lön
tagare tidigare uppbära sin lön, hvilket jag ock anser vara det rätta.
Hvad dessa besparingar ytterligare angår, hade jag verkligen hop
pats och väntat, att det skulle blifva tal derom, när statsreviso- 
rernes berättelse var före, ty det hade då varit rätta stället att 
afhandla denna fråga. Jag bär gått igenom revisorernes uppgift 
öfver extra inkomst i detalj och jag har jemfört dem med Armé
förvaltningens räkenskaper. Arméförvaltningens svar i anledning 
af dessa uppgifter återfinnes uti årets statsrevisions berättelse, 
sid. 380, och det visar sig der, att den allra största delen af 
dessa extra inkomster äro sådana, som endast tagas in med ena 
handen och gifvas ut med den andra för samma ändamål. Det är 
ledsamt att behöfva besvära herrarne med siffror, men jag måste 
dock anföra de betydligare beloppen. Så finnes bland dessa extra 
inkomster eu post kallad: ersättnings- och försäijningsmedel för 
gevärspersedlar, karbiner, revolvrar och sablar m. m., utgörande 
3,809 kronor 62 öre. Dessa medel användas till skjutförsök och 
anskaffning af gevärsmodeller. Vidare finnes en post: ersättnings- 
och försäijningsmedel för knallhattar, remingtonpatroner, friktions- 
antändningsrör och knallsignaler m. m., 2,233 kronor 25 öre, samt 
för försåld ammunition till regementen, skyttegillen, skarpskytte
föreningar, läroverk och enskilda personer 31,394 kronor 49 öre; 
för försåld kopparaska m. m. 569 kronor 70 öre; för till jernvägs- 
trafikstyrelsen försålda knalldosor 375 kronor, och ersättningar 
för materialier vid Mariebergs ammunitionsfabrik 2,000kronor; allt 
detta är sådant, som åtgår för ammunitionstillverkningeu till er
sättning för utlemnad ammunition. Vidare förekomma 3,901 kronor 
99 öre såsom årsafgifter af rusthåll för anskaffande af nya gevär;
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Anslag till en dessa medel användas, likasom de nyssnämnda, för gevärspersed- 
fästningsar- lar) uppburna till ny anskaffning af gevär. Förekommer så ytter- 
tilienbataljon ]|gare en p0St 4 2,005 kronor 45 öre, utgörande ersättning af Ma- 

OscTr-Frt rinförvaltningen för förskjutne kostnader för probering af krut vid 
driksborg. Torsebro krutbruk; detta är en utgift, som Arméförvaltningen för- 
(Forts.) skjutit något år, men som ersatts af annat embetsverk och här 

uppdebiterats såsom extra inkomst. Vidare upptagas ersättnings- 
och försäljningsmedel för gevär, revolvrar och karbiner med 38,674 
kronor 35 öre; men detta är en inkomst för ett enda år, som till
kom genom försäljning af gamla flintlåsgevär m. m., hvilka av
yttrades till en köpman, som ämnade exportera dem; denna in
komst återkommer således icke mer. Såsom behållning af vid 
Karl Gustafs stads gevärsfaktori försålda kasserade gevär och 
karbiner samt delar deraf, jern-, stål- och metallskrot, slipstenar 
och sprutor m. m. upptagas 4,768 kronor 39 öre; de användas till 
nya gevärsmodeller och försök, då det nu är fråga om att införa 
en ny gevärskaliber. Vidare förekomma två poster å tillhopa 
76,388 kronor 50 öre, som redan innan de influtit voro dispone
rade; de utgjorde nemligen sådana medel, som betalas af Stock
holms stad i inqvarteringsersättning och till servis för här i staden 
förlagda garnisonsregementen; dessa bidrag minska således sta
tens utgifter och kunna väl uppdebiteras bland statens inkomster 
med vilkor att anslaget till inqvartering och servis för Stockholms 
garnison ökades med samma summa, men disponibla äro de icke. 
Här återfinnes vidare ett belopp af 1,342 kronor 78 öre, utgörande 
försäljningsmedel för utlemnade materialier å Vaxholm; det åtgår 
till inköp af enahanda slags materialier som de, hvilka blifvit re- 
qvirerade, och skola ersättas. Bland de till intendentsdeparte- 
mentet influtna medlen upptagas 89,538 kronor 21 öre såsom er
sättning från regementen för beklädnadsmaterialier, sängkläder 
m. m.; de användas till inköp af nya materialier, som åter lemnas 
ut, ty sådana reqvireras i mån af behof från regementena och 
måste ersättas kontant genom inleverering från regementenas be- 
klädnadskassor eller servisanslag. På samma sätt är förhållandet 
med de till 6,015 kronor 20 öre upptagna försäljningsmedel för 
kasserade remtygs-, utrednings- och trosspersedlar, kapotter, räns- 
lar, verktyg, packkistor, klädes- och sjukhuspersedlar m. m.; med
len gå in till Arméförvaltningen och användas till anskaffning af 
nya dylika persedlar. Sedan jag nu gått igenom de poster, som 
uppgå till öfver 1,000 kronor, visar det sig sålunda, att den allra 
största delen af dessa inkomster användes till nyanskaffning, och 
att ingenting deraf han fritt disponeras.

I den skrifvelse, som Riksdagen nyligen besluta, förekommer 
en begäran, att Arméförvaltningens räkenskaper skulle så uppställas, 
att det blefve lättare för statsrevisorerne att fatta dem. Jag satte 
mig icke emot denna skrifvelse, emedan jag ansåg den ganska 
oskyldig. Men det torde vara skäl att påminna om, att det skulle 
blifva ganska besvärligt att i ett så stort räkenskapsverk uppställa 
räkenskaperna så, att de blifva tydliga för hvem som helst och så 
att hvarje statsrevisor, som må hända icke alltid är hemma i räken-

>':o 16. 14



15 N:o 16.

skaper, lätt kan förstå dem. Första vilkoret för Arméförvaltningen Anslag till en 
är att se till, att räkenskaperna föras så, att summorna direkt 
kunna föras in i rikshufvudboken; ett biändamål är, att statsreviso- \ vaxhFbm- 
rerne förstå dem. År 1883 var första gången vi kunde utföra detta oskar-Fre- 
första vilkor i rätt tid. Det kan väl hända, att åtskilliga förenk- driksborg. 
lingar kunna göras, och Arméförvaltningen är mycket villig att göra (Forts.) 
hvad som göras kan för att gå dessa önskningar till mötes.

Hvad sjelfva artillerifrågan angår, har Herr Mankell anfört, att 
artilleribataljonen på Vaxholm är ganska nödvändig, och det har 
han rätto i. Jag skall bedja att i det afseendet få nämna några 
siffror. Å Vaxholm finnas för närvarande 231 pjeser, och enligt 
den föreslagna bestyckningen skulle deras antal i krigstid ökas 
med 142, d. v. s. antalet skulle komma att utgöra 373 pjeser, och 
artilleristyrkan är för närvarande 224 man, eller en man för half
annan pjes. Nu säger Herr Mankell: det blir icke brist på stam
trupper, ty de, som hafva tjenstgjort som soldater, äro skyldiga 
enligt nya beväringslagen att tjenstgöra och vara disponibla i 
krigstid under flera år. Detta är ganska rätt, och det är en stor 
förbättring i den nya beväringslagen. Det har uppgjorts förslag 
— icke såsom Herr Mankells på fri hand — utan noggranna för
slag, rörande hvilken tillgång artilleriet derigenom skulle få för 
fyllande af sitt behof, och man har kommit till det resultat, att 
fältartilleriet skulle få den styrka det behöfver för mobilisering, 
men ingenting derutöfver; och det blir mycket problematiskt, om 
denna styrka kan erhållas, enär en stor del säkerligen uppehåller 
sig på okänd ort och icke kan vid behof återfinnas. Men deremot 
till detta batteri, till fästnings- och positionsartilleri, skulle det 
icke komma att finnas något folk och icke heller skulle det finnas 
något befäl. Ty det befäl, som redan finnes, går helt och hållet 
åt vid fältartilleriet, så snart det blir fråga om verklig mobilise
ring. Att sätta ensamt beväring till att sköta dessa komplicerade 
grofva kammarladdningskanoner och att skjuta med dessa kanoner, 
det går icke an; det blir samma resultat, som att låta bli att skjuta, 
ty de träffa icke. Det fordras en viss vana för att handhafva 
dessa kanoner. Några man vid hvarje kanon, som äro hemmastadde 
i rigtning och manövrering, måste man hafva för att kunna skjuta 
med någon verkan.

Då behofvet är alldeles gifvet; då Kongl. Maj:t icke har några 
besparingar tillgängliga och då han icke kan använda andra medel 
till detta ändamål utan Riksdagens medgifvande, hvilket det icke 
för närvarande finnes någon anledning att antaga att han skall 
erhålla, hemställer jag om bifall till Kongl. Maj:ts proposition så 
förändrad, som den blifvit genom Stats-Utskottets förslag, det vill 
säga att Kammaren måtte bevilja det af Utskottet tillstyrkta an
slaget med rättighet för Kongl. Maj:t att använda hela det anslag, 
som vid en föregående riksdag afsattes till reservartilleriet.

Friherre Klinckowström. Jag vill visserligen icke för när
varande yttra mig om anledningen att afslå eller icke afslå den 
ifrågaställa fästningsartilleribataljonen på Vaxholm. Jag är icke
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Anslag till en öfvertygad om nödvändigheten deraf, af hvad den siste talaren 
fästningsar- framhållit, nemligen att Vaxholm en gång fullständigt bestyckadt 
h’%axh(Jm-1 skulle erbjuda större antal artilleri]!]'eser än det för närvarande 
aOscar-Fre- finnes artillerister att servera dem. Ty med mindre än att vårt 

driksborg. nuvarande salutreglemente förändras derhän, att på Kong!, födelse- 
(Forts.) oc}j namnsdagar salut från fästningen skall gifvas som generalsalva 

med alla pjeser på en gång, kan truppen icke anses för fåtalig för 
pjesernas antal. Men nog vet Friherre Leijonhufvud bättre än jag, 
att i krigstillfälle det är högst sällsynt, att vid en fästning alla 
pjeser på en gång samtidigt serveras. Således är detta icke något 
bevis för behofvet af den ifrågavarande artilleribataljonen. Hvad 
min ställning till denna fråga beträffar, får jag påminna derom, 
att jag i min motion N:o 1 vid denna riksdag angående denna 
artilleribataljon yttrat, att “först i sammanhang med en allmän 
reorganisation af vapnet i sin helhet, grundad på en omdaning af 
hela vårt försvarsverk, på den nu bestående grunden, den i fråga- 
st äl da artilleribataljonens uppsättning följdriktigt kunde ifråga
komma". Att nu särskilt eller styckevis verkställa en dylik ny 
organisation af en del utaf arméns vapen anser jag vara origtigt 
och icke bidragande till det ändamål, vi alla afse: att få ett slut 
på den stora försvarsfrågan och dessa organisationer i sin helhet; 
och det är på denna grund, som jag tager mig friheten att förena 
mig med reservanterne mot Stats-Utskottets betänkande i denna 
punkt och för närvarande således yrka rent afslag på punkten.

Herr Mankell: Blott några få ord för att bemöta den ärade 
talaren från Dalarne, hvilken nyss yttrade sig från denna plats.

Han framhöll mot mig såsom grundtanke, att Kongl. Maj:t 
för närvarande icke har några besparingar att sätta upp de nya 
trupperna med. Och det skulle jag nog kunna gå in på. Men jag 
har påstått, att man får sådana besparingar, om det eljest är någon 
mening med det föreslagna nya rekryteringssättet. Såvidt jag kan 
finna, har han icke kunnat visa, att ej sådana besparingar skola 
uppkomma.

Han sade, att enligt de beräkningar, som blifvit uppgjorda, 
ej funnes nog tillgång på manskap, och att det samma ej skulle 
förslå till mera än fältartilleriet. Det skulle varit högeligen intres
sant att få se dessa beräkningar, och jag beklagar att de saknas 
i motiveringen till statsrådsprotokollet. Hade man fått se dem 
och granska hvad man hade att disponera öfver eller icke, så skulle 
frågan möjligen fått en annan gestalt. Jag vet ej efter hvad grund 
dessa beräkningar uppgjorts. Kanske efter 1883 års förslag, der 
artilleriets hela fältstyrka antogs till 10,000 man eller derutöfver; 
men jag antager, att en sådan organisation icke afses med våra 
närvarande inskränkta förhållanden, då 1883 års förslag ej antogs. 
Det är naturligtvis svårt att döma om alla dessa förhållanden, när 
man icke sett beräkningarne. Men skulle det ligga någon tanke i 
det nya rekryteringssättet, då böra mer än tillräckliga besparingar 
uppstå för att både aflöna den nya befälspersonalen och sätta upp 
de nya trupper, som behöfvas.
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Vidare ber jag få säga, att jag alldeles icke påyrkat eller Anslag till en 
antydt, att kostnaderna för den nya organisationen skulle bestridas fästnmgsm- 
ined de okontrollerade medlen eller besparingarne på fjerde Imf- t%& eya^h^ 
vudtiteln, utan att dessa borde användas till att fylla mindre ut- Oscar-Fn- 
gifter. driksborg.

Det är mycket svårt att bevisa livad som bär är det rätta, (Forts.) 
för dem som ej på förhand haft kännedom om siffror, hvarom här 
är fråga. Och man kan icke begära åt eu ledamöterna i denna 
Kammare, att de genast skola kunna fatta de siffror, som här i 
hast anföras. Men jag vågar att gent emot den föregående ärade 
talarens auktoritet såsom gammal tjensteman i Arméförvaltningen 
sätta upp min egen auktoritet såsom gammal statsrevisor, hvilken 
både länge och noga handskats med dylika siffror.

Hvad vidare beträffar besparingarne, så är det sant hvad 
han sade, att en de! deraf måste utgå till den nya enke- och pu
pillkassan. Men af 800,000 kronor utgör ju detta för de närmast 
kommande åren blott 70 å 80,000 kronor, hvilken summa seder
mera hastigt minskas. Han sade vidare mycket rigtigt, att ur
sprunget till besparingarna äro de så kallade liggetidsmedel, som 
innehållas vid befordringar. Med anledning häraf vill jag nämna, 
att jag hoppas, den nästkommande statsrevisionen skall taga dessa 
medel-i betraktande och se till i hvad mån deras innehållande är 
befogadt eller icke. I afseende på uppbördsmedlen bestred den 
föregående talaren rigtigheten af mina beräkningar. Jag får då 
endast hänvisa till statsrevisorernas utredning och Arméförvalt
ningens räkenskaper. Jag har aldrig förnekat, att de användts 
för landtförsvarets behof. Men de återfinnas icke i budgetens 
räkenskaper, hvarken uti inkomst- eller utgiftsbudgeten. Detta 
är det som statsrevisorerna anmärkt, och jag ber att ännu en gång 
få betona, att deras anmärkningar ingalunda afsett att klandra 
Kongl. Maj:t för användandet af dessa medel, utan endast att på
peka, att de jemte besparingarna och landtförsvarets kassor och 
fonder finnas såsom tillgångar vid statsregleringens uppgörande.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjordes enligt 
de derunder framstälda yrkandena propositioner, först på bifall 
till hvad Utskottet i förevarande punkt hemstält och vidare på 
afslag derå, hvarefter propositionen på bifall till Utskottets hem
ställan förnyades och förklarades vara med öfvervägande ja be
svarad.

7 och 8 punkterna,

Biföllos.

9 punkten,

Lades till handlingarna.

Första Kammarens Prof. 1886. N:o 16. 2
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JPörhöjdt an
slag till be
väringsman

skapets vapen- 
öfninqar.
(Forts.)

10 punkten.

Bifölls.

11 punkten.

(Mom. a).

Friherre Leijonhufvud: Som herrarne finna, har Kong].Maj:ts 
förslag tillstyrkts af Utskottet med den skilnad, att den af Kongl. 
Maj:t föreslagna tillökningen uti beväringsmanskapets aflöning skulle 
bestämmas till 20 öre. Utan att egentligen sätta mig deremot, 
måste jag dock förklara, att detta är en bortkastad penning af om
kring 120,000 kronor och jag kan icke föreställa mig attbeväringen 
i sjelfva verket har något gagn af denna förhöjning på 10 öre, som 
de få till skänks. Ty det är gifvet att de slarfva bort penningarna 
lika bra, antingen de nu få 10 eller 20 öre. Någon minskning i 
de kostpenningar, som af föräldrar eller målsmän skickas med dem, 
lärer ej komma i fråga. Icke heller tror jag att det kan utgöra 
någon verklig ersättning för det att de gorå tjenst, ty största de
len af detta manskap har under den tiden och vid de åren icke 
mera att vänta sig än att kunna förtjena kläder och föda.

Hvad åter angår det fåtal af beväringsynglingarne, för hvilka 
tiden är särskilt dyrbar, och som genom exercistiden lida verk
ligt afbräck uti sina yrken eller sina studier, för dem äro dessa 
10 öres tillökning af ingen betydelse.

Jag finner således intet skäl för detta utbyte af 10 mot 20 
öre, utan ser helst att summan måtte bestämmas i öfverensstäm
melse med Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Hedlund: Jag vill gerna i likhet med den siste ärade 
talaren medgifva att 10 öre icke spelar någon roll för en del af 
beväringsmanskapet. Derför finner jag också 10 öre vara ett tem- 
iigen litet belopp, som jag helst ville hafva höjdt till 50 öre, eller 
den tillökning, som jag inom landtförsvarskomitén föreslagit. Jag 
ser icke något rimligt skäl, hvarför man ej skulle bestå bevärings- 
ungdomen ett ordentligt arfvode, då den är i tjenstgöring under 
fredstid. Staten kan ju med sin stränga hand taga en sådan ung 
man i kragen och föra honom till öfningslägret. Antingen han vill 
eller icke, sättes han in att öfvas för sitt blifvande krigarvärf. 
Men när staten detta gör, har han ock två vigtiga åligganden. 
Först och främst att se till att ynglingens moralitet ej förderfvas, 
och för det andra, att, när han skall göra sin tjenst, han dervid 
icke må drabbas af ekonomiska uppoffringar.

Nu är förhållandet emellertid, att den lagstadde drängen, åt
minstone på min ort, måste för att erhålla tjenst anskaffa annan 
man i sitt ställe under beväringstiden, och af erfarenheten vet jag 
att det vanliga, han dervid får gifva ut åt sin vikarie, är 10 kro
nor. Och detta utom hvad som går åt extra under mötestiden.

Men, invänder man, att fullgöra sin värnpligt är väl ingen
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uppoffring, hvarför man har rätt att fordra ersättning. Skall jag 
hafva betaldt för att jag får göras beredd att försvara mitt fäder
nesland?

Jag tror, mine herrar, att detta är ett mycket farligt argu
ment i militärbefälets mun. Ty om man drager konseqvenserna 
ur detta resonnement, skulle alla de, som erhålla befälsgrad bland 
de värnpligtige, få vidkännas betydlig nedsättning i sitt arfvode.

Ty de andra äro väl lika skyldra som befälet att, när det 
gäller, kläda blodig skjorta för fäderneslandet. Krigstjensten är 
gemensam för alla, befäl, underbefäl och soldater, och då bör väl 
samma grundsats derutinnan gälla för alla. Jag tror således icke 
att det argumentet håller streck. Förbindelsen är tillräcklig, att 
jag skall, när det gäller, låta mitt lif för mitt fosterland. Men 
deraf följer ingalunda att jag under fredstid skall behöfva under
kasta mig särskilda ekonomiska uppoffringar.

Den föreslagna ersättningen för marschdagarne är nog ett steg 
i den rätta rigtningen, men dock icke tillräckligt, t. ex. i de norra 
provinserna, der beväringen får tåga 10 å 14 dagar till mötesplat
serna. Tungan faller ju på dessa mycket svårare, än på de öfriga. 
Och det vore väl ej obilligt att låta dem härför komma i åtnju
tande af en motsvarande godtgörelse.

Men det finnes en annan omständighet, som icke heller torde 
böra förbises. Den nemligen, att om man blott någorlunda skäligt 
ville höja beväringsmanskapets dagaflöning, så skulle motståndet 
emot dessa öfningar bestämdt aftaga.

Jag har temligen hört mig för i detta afseende och fått den 
uppfattningen, att ett ibland de förnämsta skälen till befolkningens 
ovilja mot beväringsöfningarna är det, att man finner det vara obil
ligt att de fasta drängarne få utan någon ersättning gå ifrån sitt 
arbete under fredstid, hvilket kännes ännu mycket tyngre efter de
ras uppfattning, som anse dessa öfningar vara bortkastadt arbete. 
Till dem hör emellertid icke jag.

Man säger, att en dagaflöning af 50 öre är alldeles för stor 
och skulle om året uppgå till omkring två millioner kronor. Ja, 
det är nog sant att detta är en dryg utgift, men dock ej mycket 
att tala om i jemförelse med krigsbudgeten i dess helhet. Och den 
utgiften borde väl för öfrigt kunna tagas igen på mångahanda sätt, 
genom indragning på antalet af fasta trapper och åtskilligt annat. 
Och hvad som. är bestämdt säkert, det är, att man på det viset 
skulle väsentligt försona befolkningen med den utsträcka värn- 
pligten. Jag tror att för den, som gerna ser att den allmänna 
värnpligten kommer till sin rätt, är det ej skäl att pruta på den 
utgift, som här är i fråga.

Herr B ex e 11: Då jag varit motionär i frågan och föreslagit 
att beväringsmanskapets dagaflöning borde höjas till minst 50 öre, 
får jag blott förklara att jag i alla delar instämmer i de goda skäl, 
som af den föregående ärade talaren blifvit anförda. Jag försäk
rar, att det är alldeles för stora uppoffringar, som staten fordrar 
af dessa män, åt hvilka man icke ens velat medgifva politisk röst-

Förhöjdt an
slag till be
väringsman

skapets vapen
öfning ar.
(F orts.)
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Förhqjdt an
slag till be
väringsman

skapets vapen- 
öfningar. 
(Forts.)

rätt, utan hvilka, så att säga, kastas in i vapenöfningarne. Sådant 
måste ju nödvändigt väcka afvighet ock motvilja.mot beväringsöf- 
ningarne. Om man nu beviljade dem en dagaflöning af åtminstone 
50 öre, skulle det dock vara något. Då kade de måhända ej skäl 
att-beklaga sig. Men jag vet bestämdt, ty äfven jag har flerårig 
erfarenhet derutaf, att dessa ynglingar göra väl af med en krona 
om dagen under lägertiden, utom värdet af den arbetsförtjenst, 
hvaraf de gå i mistning. Medgifves att detta är mycket, men när 
de komma ut, så vilja de ej vara sämre än andra. Jag vill blott 
hänvisa till herrar officerare och underofficerare. De få, efter några 
års tjenstgöring, höga arfvoden och dessutom dagaflöning under 
tjenstgöringstiden. Och i allmänhet knusslas det inte, när det gäl
ler statens embetsman.

Jag anser att man ej bör bestämma dagaflöningen lägre än 50 
öre och yrkar bifall till min motion.

Herr Abelin: Af samma skäl, som jag för några år tillbaka 
på detta rum bestred lämpligheten af att beväringsmanskapet skulle 
tillgodoses med en annan rikligare och bättre kost än stamtruppen, 
— den trupp som är afsedd att utgöra stöd och ledare för bevä
ringsmanskapet — af samma skäl skalle jag nu vilja motsätta mig 
förslaget derom, att beväringsmanskapet tilldelas högre aflöning än 
det öfriga manskapet i ledet. Jag skulle derföre helst sett att 
denna aflöning under mötestiden fått förblifva vid hvad den nu är, 
eller 6 öre per man om dagen. Genom att ensidigt höja aflöningen 
åt beväringen bryter man mot eu, efter mitt förmenande, Hrycket 
vigtig grundsats, och ett förslag i sådant syfte, der det vinner fram
gång, kan i öfrigt blifva ödesdigert nog. Vid det förhållande 
emellertid att Kongl. Maj:t ifrågasatt en dylik åtgärd, torde jag 
icke hafva att emotse något understöd för min åsigt. Jag kommer 
derför att sluta mig till Kong!. Maj:ts förslag, der . åtminstone 
den ifrågasatta förhöjningen i aflöningen hålles inom_rimliga, grän
ser. Men jag måste bestämdt motsätta mig Utskottets likasom hvarje 
annat förslag, som afser att höja aflöningen derutöfver. Den om
tanke för beväringsmanskapet, som fått sitt uttryck i Utskottets 
förslag samt i en del motioner, der det ifrågasättes ända till 50 
öres dagaflöning åt beväringsmanskapet, anser jag vara mera väl
menande än välbetänkt. Åsyftar man att dermed bereda en full
komlig ersättning åt manskapet för förlorad arbetsförtjenst under 
öfningstiden, så låter sig detta ej ens närmelsevis rättvist åstad
kommas. Sjelfva tanken härpå står i uppenbar strid med värn- 
pligtens idé, och ett försök att förverkliga den, det vore detsamma 
som att göra all ytterligare utsträckning af värnpligten, ja blott 
en fortsatt tillämpning af det lilla, vi derutinnan redan ega, till 
snart sagdt en omöjlighet. Jag måste derför på det kraftigaste 
varna från att inslå denna väg. Värnpligtens betydelse såsom 
en allmänt medborgerlig pligt, lika som öfningarnas mål att göra 
hvarje stridbar man tjenlig till landets försvar, får ej förbises; för 
den uppfostran i det allmännas intresse, individen i sådant ända
mål åtnjuter, kan och bör han ej betalas. Deremot skall staten
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under öfningstiden förse den värnpligtige med kläder och föda, och Förnöjdt an
detta. är hvad hon gör, numera på ett sätt, som för den stora sla3 tlU be' 
mängden af värnpligtige är lika fördelaktigt och för den fattigare skapefs^vopen- 
delen af dem vida fördelaktigare, än hvad de i sina egna hem äro öfningar. 
vana vid eller hafva att påräkna. Naturligtvis finnes det en del värne- (Forts.) 
pligtige, som under sjelfva öfningstiden måste bryta med vissa 
beqvämare vanor och underkasta sig åtskilliga umbäranden, men 
detta är väl för öfrigt ej mera än hvad man kan hafva rätt att 
af dem fordra, och hvilket de äfven enligt min erfarenhet — jag 
säger det till ungdomens berömmelse — i allmänhet med nöje un
derkastat sig. Dessutom bör väl beaktas att icke på en hufvud- 
titel som denna votera anslag, Indika utan olägenhet kunna und
varas. Ty der detta sker, skall man, då fråga gäller anslag till 
de vigtigaste behof, eller sådana som äro af egenskap att direkt 
främja försvaret eller upprätthålla och stärka dess organisation, 
taga sig anledning att, med hänvisning på den högt uppdrifna huf- 
vudtiteln, afvisa dessa.

Jag har nu intet yrkande att göra, men kommer, der intet så
dant i öfverensstämmelse med min åsigt framställes, att sluta mig 
till Kongl. Maj:ts proposition. Jag skall till sist bedja att få med
dela några upplysningar egtiade att, såsom jag hoppas, skingra 
farhågorna hos dem, som föreställa sig att beväringen sliter ondt 
vid våra mötesplatser, och att den under öfningstiden har en i 
förhållande till andra länders värnpligtige så synnerligen låg af
löning. Proviauteringsstaten återfinnes i svensk författningssamling, 
och jag vill icke trötta Kammaren med att här uppläsa den, utan 
inskränker mig till att nämna, att den i allmänhet befinnes mycket 
riklig. Och då nu vederbörande myndigheter hafva sig medgifvet att 
uti staten göra de ändringar, hvartill tillgången på lifsmedel, man
skapets lefnadsvanor och tjenstgöringens beskaffenhet kan föran
leda, under vilkor dock att icke priset å portionen derigenom ökas, 
så kan på så sätt en lika sund som omvexlande utspisning beredas. 
Exempelvis vill jag nämna huru det i detta fall ter sig vid ett af de 
regementen inom det distrikt, öfver hvilket jag har äran föra befäl.

Klockan 5 på morgonen bestås manskapet godt och kraftigt 
kaffe, klockan 8 ånyo en portion kaffe jemte sill och potatis eller 
sill och gröna ärter, klockan 1 middag med soppa och färskt kött 
— hvarannan dag ärter med fläsk eller salt kött — klockan 6, till 
aftonvard, ost eller sill och bröd samt klockan 8 på qvällen sill, 
ost jemte gröt och skummjölk.

Nu några ord om de värnpligtiges eller manskapets i ledet 
aflöning i andra länder, förvandlad i vårt mynt.

I Kyssland är denna 11 2 öre, i Finland 7 öre, i Tyskland 20 
öre, men truppen får då sjelf skaffa sig aftonmål, i Italien 7 öre, 
i Österrike 9 öre, i Portugal 8 öre och i Schweiz 56 öre, men då 
förekommer ej någon portion.

Grefve Ha mil ton: Såsom reservant mot Utskottets förslag
anser jag det tillhöra mig att med några ord redogöra för min 
ställning till den föreliggande frågan.



N:o 16. 22 Onsdagen den 10 Mars, f. va.

Förhöjdt an
slag till be
väringsman

skapets vapen- 
öfningar.
(Forts.)

Ehuru jag måste till fullo instämma med den föregående ärade 
talaren, anhåller jag dock att få göra några tillägg. Jag anser 
nemligen hvad beträffar beväringsmanskapets aflöning, att den
samma ingalunda får betraktas såsom något slags arfvode för det 
arbete de utföra, utan att dessa 10 eller 20 öre äro att anse som 
en del af den portion, som beväringen erhåller. Men å andra si
dan anser jag att man bör på allt sätt tillse att manskapet er
håller så rikligt kosthåll, att det icke ifrågakommer att någon af 
egna medel behöfver förbättra detsamma.

Att dessa ynglingar, som under sådana förhållanden komma 
tillsammans på en plats, blifva benägna att göra utaf med pen
ningar är ju ganska naturligt. Det har sagts, och jag tviflar ej 
derpå, att hvarje yngling kunde behöfva 1 krona om dagen—jag 
tror, att om han ock erhöll 2 kr. i dagaflöning, så skulle de gå åt. 
Men jag anser icke att man bör slå in på den vägen, i hvilket af
seende jag har alldeles samma åsigt som en föregående ärad talare.

Jag vill ytterligare påpeka, att den portionsstat, som år 1874 
bestämdes för den indelta armén och 1863 för den värfvade, är 
af mera kraftig och närande beskaffenhet än någon annan i hela 
verlden. Men på samma gång erkänner jag att den icke är rätt 
väl fördelad, utan för enformig till sin sammansättning. Dock är 
denna olägenhet i väsentlig mån afhjelpt genom den af Kongl. 
Maj:t utfärdade bestämmelse, att vederbörande ega att i densamma 
göra de förändringar, som kunna ske inom det belopp, staten be
stämmer. Dessa förändringar ske naturligtvis olika på olika plat
ser. Men allestädes har det visat sig, att oaktadt den derigenom 
vunna omvexlingen man kunnat fullständigt bibehålla samma nä
ringsvärde.

Den enda befogade anmärkning man derför kan göra är, att 
portionen är olika för den indelta och värfvade armén. Under 
den tid den indelta armén är sammandragen torde dess arbeten 
vara fullt ut så ansträngande, som garnisonstruppernas, och att 
bibehålla denna orättvisa åstadkommer helt naturligt hos de in
delta soldaterna missnöje och afundsjuka, hvilket förhållande äfven 
blifvit af en motionär i Andra Kammaren särskildt framhållet. 
Också föreslog komitén i sitt år 1883 afgifna betänkande en ge
mensam utspisningsstat för den indelta och värfvade armén.

Då nu den portion, som bestås beväringen, är fullt tillräcklig 
för att uppehålla deras krafter under öfningstiden, så att det ej 
finnes någon anledning för dem att sjelfva köpa sig mat, och då 
dertill kommer att de hafva ej mindre än 16 öre om dagen i slit- 
ningspenningar, då tror jag att den af Kongl. Maj:t föreslagna till
ökningen i manskapets aflöning är fullt tillräcklig.

Jag kan fördenskull icke vara med om Utskottets förslag att 
höja aflöningen till 20 öre om dagen, hvilken förhöjning, enligt 
Kongl. Maj:ts beräkning för hela den årliga beväringsstyrkan upp
går till ett belopp af 120,000 kronor, helst Utskottet i andra delar 
af betänkandet afstyrker sådana förslag, som Kongl. Maj:t ansett 
vara nödvändiga.

På dessa skäl samt på grund af hvad den föregående ärade
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talaren dessutom andragit yrkar jag afslag på Utskottets betän- Förnöjdt id
kande samt bifall till Kongi. Maj:ts förslag. sla,J. hU hen 0 vanngsman-

skåpets vapen
Herr Mauk eib Här förekommer ett lika märkvärdigt som öfningar. 

intressant fall, nemligen det att Andra Kammarens män vilja gifva (Forts.) 
ett betydligt anslag, som Första Kammarens män icke vilja taga 
emot. Jag medgifver äfven gerna, att saken kan, såsom man sä
ger, hafva sina sidor, och jag är benägen att fästa allt möjligt af
seende vid de skäl, som af motsidan blifvit anförda emot aflöningens 
höjande, äfvensom att båda sidornas skäl noga böra vägas mot 
hvarandra, på det man må komma till ett tillfredsställande re
sultat.

De två bufvudsakliga invändningar, man kan göra mot den 
bär föreslagna förhöjningen, äro den ena af ekonomisk natur och 
den andra af principiel natur.

Det är alldeles otvifvelaktigt, att den här ifrågasatta utgiften 
i och för sig är ganska stor samt derjemte kan komma att draga 
efter sig ytterligare sådana, vare sig att man antager, att bevärings- 
klassernas styrka allt mera ökas i följd af den växande folk
mängden, eller att antalet öfningsdagar för beväringen förökas.
Ändå större skulle utgiften blifva, i fall man ytterligare ville fortgå 
på den här föreslagna vägen och, i stället för nu ifrågasatta 20 
öre, ville höja aflöningen till 30 eller 50 öre eller derutöfver, så
som nu äfven blifvit ifrågasatt. Och saken förtjena!’ verkligen att 
ur den synpunkten tagas i betraktande.

Den andra synpunkten är den principiella. Har verkligen eu 
medborgare, som på grund af statens lagar uppfyller en medbor
gerlig pligt, något slags rättighet att derför erhålla en särskild 
aflöning? Man kan vägra härtill; och den synpunkten kali teo
retiskt försvaras. Men å andra sidan kan man dock praktiskt 
ifrågasätta, huruvida den värnpligtige icke derigenom kommer i 
ett så ofördelaktigt förhållande, att åtminstone något slags ersätt
ning borde beredas honom. De, som väl i det afseendet gått längst, 
hafva ifrågasatt att den värnpligtige skulle få full aflöning såsom 
för en arbetsdag enligt markegångstaxa^ t. ex. 1 krona 50 öre.

Nu gäller att utröna, hvad som kan vara berättigad! i dessa 
båda åsigter. Emellertid har man redan frångått den åsigten, att 
beväringen icke skulle hafva någon aflöning alls, då man ju före
slagit en sådan af 10 öre. Derjemte torde icke kunna nekas, att 
den värnpligtige kommer i ett ofördelaktigt förhållande derigenom, 
att arbetsgivare^ enligt hvad jag med visshet vet, på flera ställen 
minskar lönen för arbetaren, när denne är i beväringsåldern. År 
han fri arbetare, så går han miste om hela arbetslönen. Det kan 
vidare icke nekas, att de värnpligtige, som öfvas, komma i ett 
ofördelaktigt förhållande till dem, som icke allenast från öfnin- 
garne, utan äfven från krigstjensten äro befriade, hvilkas antal är 
ganska stort.

Å andra sidan invändes med skäl, att åtminstone hela dags- 
lönen icke bör komma i fråga, utan att derifrån bör dragas under
hållskostnaden. Detta finner iag, för min del, vara ganska be-
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rättigadt; ty under mötestiden har den värnpligtig sitt underhåll 
och, såsom här framhållits, dertill sitt goda och rikliga underhåll. 
Man kan dock icke neka, att, äfven om man antager detta, han 
ändock gör förlust, dels genom minskningen i lönen och dels der
igenom, att åtskilliga mindre utgifter tillkomma, som lian på ett 
eller annat sätt får vidkännas Detta är isynnerhet förhållandet 
under marscherna från och till mötesplatsen, hvartill kommer kost
naden för ett eller annat njutningsmedel, som han är van vid, 
men som icke ingår i kronans kosthåll.

Det är ur denna synpunkt som jag tror att en skälig förhöj
ning från 10 öre till 20 öre möjligen skulle kunna försvaras.

Man har försökt att sätta beväringen i paritet med stam
soldaten och sagt, att det vore orättvist mot den sistnämnde att 
gifva beväringen större dagaflöning. Men detta är icke rigtigt, ty 
stamsoldaten har dock hela året om säker anställning och får till
räcklig ersättning på helt annat sätt än beväringen.

Emellertid erkänner jag, att denna fråga på långt när icke är 
så utredd som önskligt vore. Och om jag nu äfven tillstyrker 
dessa 20 öre, så gör jag det med det uttryckliga förbehållet, att 
jag icke vill deltaga i någon ytterligare förhöjning, förr än frågan 
på ett eller annat sätt blifvit närmare undersökt. Det är under 
denna förutsättning jag tror mig kunna instämma i Utskottets för
slag och yrka bifall till detsamma.

Friherre von Krsemer: Beväringen har nu, liksom truppen, 
en s. k. tobaksskilling af 6 öre. Namnet är betecknande, ty hvad 
kan han i sjelfva verket dermed förskaffa sig annat än litet tobak? 
Också åtgick den, under den tid jag hade äran tillhöra den tjenst
görande militären, hufvudsakligen till gardistens den tiden väl
bekanta s. b. mullbänk. Något annat kan han icke gerna med 
denna ringa aflöning, skaffa sig. Landtförsvarskomitén föreslog, 
såsom bekant, en dagaflöning af 20 öre. Stadgandet lyder så
lunda i § 38 af den föreslagna värnpligtslagen: “Under öfrig tjenst
göring erhåller värnpligtig underhåll, sjukvård, beklädnad, utred
ningspersedlar och annan erforderlig utrustning samt dessutom 20
öre om dagen, allt enligt särskilda bestämmelser------ — — —“
Uti Kongl. Maj:ts proposition till nästiidne Riksdag qvarstod en
dast löftet om “särskilda bestämmelser1', de 20 örena voro för
svunna. Jag tror mig icke öfverdrifva, då jag säger, att då Riks
dagen beviljade en påökning af 12 dagar i de värnpligtiges exercis
tid, utan att anmärkning gjordes mot borttagandet af siffran 20 lu
den nyssnämda paragrafen, så var det derför, att detta borttagande 
uppfattades såsom ett löfte om att möjligen i framtiden gifva en 
högre dagaflöning, men visst icke en lägre. Jag stöder detta mitt 
påstående vid hvad som äfven vid denna riksdag förekommit. Om 
man betraktar utskottsbetänkande! sid. 18 och 19, så är der ett 
formligt regn af motioner, hvilka påyrka en dagaflöning af 50 öre; 
blott en enda har åtnöjt sig med: “minst 20 öre.“ Man har här 
yrkat afslag å Utskottets, efter mitt förmenande, moderata förslag 
att taga det minsta af de begärda beloppen. Hvad skall det tjena
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till, jag förstår det icke, att, jag hade så när sagt, i oträngdt mål Förnöjdt an
ställa sig på en utpräglad ofolklighetens ståndpunkt? Icke får sly. hU bt" 
man tro, att man med ett sådant utslag, såsom en talare trodde,XaptUvarpei< 
lättar den framtida utvecklingen af beväringsinstitutionen, hvarmed öfningar. 
han förmodligen menade ett ökadt antal öfningsdagar. Tvärtom (Forts.) 
är jag fullt öfvertygad, att om nu detta billiga förslag afslås, så 
skulle detta vara det mest oöfvervinneliga förhinder att i en fram
tid få någon vidare utsträckning af öfningarne, ty man skall då 
med allt skäl kunna från motsatta sidan säga, att vi medgåfvo 
oförsigtigt nog en utsträckning af öfningstiden vid 1885 års riks
dag utan att betinga en ökad aflöning för beväringen; men så 
snart denna utsträckning erhållits, afslogs den ökade aflöningen, 
och derför bevilja vi icke nu någon utsträckning af öfningarne.
Jag tror att denna uppfattning af saken bör kirnna vara lika prak
tisk, som att det obetydliga kostnadsbeloppet skulle lägga något 
egentligt hinder mot förhöjningen.

Dessutom bör frågan betraktas ur en mera ideel synpunkt.
Hvad kan vara vigtigare för beväringsinstitutionen än att göra 
den af folket omtyckt eller åtminstone icke betraktad såsom en 
orättvis tunga, och när man kan vinna detta stora mål med den 
föreslagna Kila uppoffringen, så synas mig dessa penningar ut
märkt väl använda och icke bortkastade såsom en talare yttrade.

Kongl. Maj:t har också föreslagit en förbättring i beväringens 
aflöning, och, af motiveringen att döma, menar Kongl. Maj:t_ der
med dess höjande till 10 öre. Högre vill Kongl. Maj:t ej gå.
Skälen anföras i bilagan till fjerde hufvudtiteln å sid. 36. Det 
heter der: “Då för stammens lägsta underbefälsgrad eller vice 
korporaler, dagaflöningen är bestämd till 10 öre, synes högre dagaf- 
löning för beväringsmanskapet tills vidare lämpligen icke böra ifråga- 
sättas.“ Jag vågar påstå, att der dock äro jemförda två ojemförbara 
saker. Beväringen skulle icke komma att få någon annan dagaflöning 
än dessa 20 öre — ty jag talar icke om de af en talare här förut på
pekade 16 öre i slitningsersättning för begagnandet af egna skodon 
m. m., hvilken ersättning ingår i hans förmån att vara klädd — men 
vice korporaler hafva utom de 10 örena sina indelta förmåner, hvilka 
äro i Statskontorets liggare uppskattade till i medeltal 150 kronor, 
och dessutom sin lön af 60 kronor. Det torde icke vara möjligt att 
jemföra de sålunda aflönade vice korporalerna med bevärings- 
ynglingar, som icke skulle erhålla mera än dessa 20 öre. Vidare 
yttras i Kongl. Maj:ts proposition: “Visserligen har af senaste 
landtförsvarskomitén beräknats 20 öre i sådan aflöning under 
öfningsdagarne, men komitén utgick dervid, såsom bekant, från 
den förutsättning att öfningstiden för beväringen utsträcktes till 80 
(lagar.11 Äfven detta har jag litet svårt att förstå, ty hvad kan aflö
ningen pr dag hafva att göra med antalet dagar, för hvilka den 
utgår? Dagautalet gör endast, att slutsumman blir större.

Jag återkommer till det skål, som egentligen torde hafva be
stämt Kong!. Maj:t, liksom det möjligen, beklagligtvis nog, kan 
komma att bestämma majoritetens här i Kammaren tanke, nem
ligen kostnaden. Är denna verkligen så afskräckande? Kongl.
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Maj:ts proposition upplyser, att för samtliga öfningsdagar gör ett 
öres påökning ett belopp af 10,500 kronor. Man bör väl akta sig 
att göra sig skyldig till den förblandningen, att den förhöjda kost
naden skulle utgöra så mycket pr dag, utan är det för alla 36 
dagarne, som beväringen 1887 komme att exercera, som ett öres för
höjning gör de omtalta 10,500 kronorna. Den 10 öres förhöjning, 
som Stats-Utskottets majoritet tagit sig friheten föreslå, gör så
ledes 105,000 kronor. Vidare upplyser Kongl. Maj:t att höjandet 
af dagaflöningen till, såsom Kong!. Maj:t föreslår, 10 öre under de 
två första marschdagarne, således en ökning med 4 öre från den 
nuvarande aflöningen 6 öre, förutsätter eu ökad utgift af 6,000 
kronor, så att hvarje öre i ökad dagaflöning under dessa dagar 
motsvarar 1,500 kronor. Utskottet har föreslagit 10 öres påökning 
äfven der, hvilket således gör 15,000 kronor, så att Utskottets 
hela tilläggssumma uppgår, såsom af betänkandet synes, till 120,000 
kronor. Kongl. Maj:t bär redan föreslagit 48,000 kronor och hela 
tillökningen öfver den närvarande kostnaden är således 168,000 
kronor. Jag hemställer, om detta belopp på eu hufvudtitel, som 
rör sig med så många millioner, kan vara något att tala om, helst 
då, såsom jag tager mig friheten ännu en gång understryka, der
med vinnes det ideella militäriska ändamålet att göra bevärings- 
inrättningen för folket mera behaglig eller åtminstone mindre be
svärlig.

Men, säger man, det är godt och väl, att kostnaden nu är
168,000 kronor; men redan 1893 hafva vi 42 dagars öfning, och då 
blir kostnaden ofantligt stor. Hvad gör då hvart öre i påökning 
för dessa 42 dagar? Jo, 12,600 kronor och således hela förhöj
ningen af 14 öre från nuvarande 6 öre 176,400 kronor för exercis- 
dagarne, hvartill kommer 21,000 kronor för marschdagarne eller 
tillsammans 197,400 kronor. Äfven om man i en aflägsen framtid 
skulle få öfningarna utsträckta till 90 dagar, skulle denna aflöning 
icke ens då blifva synnerligen afskräckande. Hvart öre i dagaf
löningen gör då 27,000 kronor, de 14 öfver nuvarande 6 öre så
ledes 378,000 kronor, hvartill såsom i föregående fall kommer ett 
belopp af 21,000 kronor och blir således hela summan 399,000 kro
nor, hvilket visserligen är penningar, men med den böjd, hvartill 
fjerde hufvudtiteln antagligen då har hunnit, torde detta knappast 
då tyckas vara så synnerligen mycket. Alla dessa kostnadsbelopp 
under förutsättning att verkligen så mycket som 30,000 beväring 
exerceras i hvardera årsklassen. I alla fall är nu icke fråga om 
kostnaden vid en sådan blott tänkbar framtida ökning af öfnings- 
dagarnes antal, utan blott om kostnaden för de 36 öfningsdagarne 
under 1887 samt de 42, kvilka redan äro lagstadgade och så små
ningom i vederbörlig ordning inträda.

Men, säger man, den värnpligtig^ öfning är en skyldighet, 
som drabbar hvar och eu en gång i lifvet, som således är för alla 
lika, och för hvilken alltså icke bör gifvas någon ersättning. Jag 
vågar bestrida det absolut rigtiga i detta yttrande. Om man gran
skar detaljerna, måste man medgifva, att först och främst uppnå 
icke alla beväringsåldern, och då drabbas de icke af denna skyl-
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dighet. För det andra skulle för ernående af full likhet alla lefva Förnöjdt an- 
lika länge efter fullgörandet af denna skyldighet, och slutligen får sla!i tiu ^ 
man icke vara nog oartig och glömma, att Sveriges befolkningskapets^m- 
består icke blott af mankön. Jag tror således icke, att denna öfningar. 
skyldighet drabbar alla individer af svenska folket fullkomligt (Fort».) 
lika. Kan det då vara så obilligt, att statskassan, som hemtar 
sina inkomster från alla, lemnar någon del deraf åt dem, som 
egna sig åt, icke rikets försvar, utan, skulle jag vilja kalla det, 
krigsförberedelsens arbete ?

Det är detta man ej inser eller icke vill inse, och derför upp- 
röres man af det princip-brott, som skulle ligga deri, att skyldig
heten att personligen deltaga i fäderneslandets försvar skulle be
talas. Ja, om så vore, skulle äfven jag sätta mig emot det, men 
det är här icke fråga om den skyldighet, som då åligger bevärin- 
gen, nemligen att underkasta sig krigets alla fasor, sjukdom, nöd 
och elände och ofta lifvets förlust. Dessa uppoffringar skola icke 
betalas, helt enkelt derför att de kunna icke betalas. Men att 
under freden ersätta till någon ringa del de ekonomiska uppoff
ringar, som de beväringsskyldige nedlägga på krigsförberedelsens 
arbete, är endast en vanlig billighet och dessutom påkalladt just 
af hänsyn till beväringsinstitutionens möjliga framtida utveckling 
och ställning hos folket.

Jag kan således icke finna, att Stats-Utskottets förslag hvar
ken nu eller i den närmaste framtiden eller ens i en mera afläg
sen framtid skulle medföra några utgifter, som, särdeles i jemfö
relse med utgifterna på fjerde hufvudtiteln i öfrigt, kunde anses 
vara för stora. Jag kan vidare icke anse dessa penningar vara 
bortkastade, då de tvärtom bidraga till beväringsinstitutionens ut
veckling och folkliga ställning. Då jag således anser Stats-Utskottets 
förslag vara billigt och rigtigt, har jag instämt i detsamma och 
yrkar nu bifall dertill.

Hexa’ Bexell: Jag skall inskränka mig till att yrka bifall
till Stats-Utskottets förslag endast med den skilnad, att dagaflö- 
ningen bestämmes till 50 öre i stället för 20 öre samt att Riks
dagen anvisar dertill nödiga medel.

Herr Hedlund: Jag ber att få upptaga ett par skäl; ehuru
det kanske icke behöfves, torde de dock tjena till en liten utred
ning af frågan. Jag har aldrig velat begagna ordet aflöning, ty 
det är icke fråga om, att beväringen skall liafva någon aflöning, 
ja, icke heller något arfvode, fastän jag icke kunnat finna något 
annat namn. Det är rätteligen fråga om ersättning för lidna för
luster under beväringstiden. Detta har jag ock tagit i betraktande.
Jag nämnde den lagstadde drängen på landet, hvilken får betala 
sitt substitut. Jag bör icke heller förbigå de industriella arbe
tare, som kunna hafva sina 3 å 4 kronor om dagen. Om de nu 
hafva familj att uppehålla och icke få ut sin aflöning, så blir det 
för dem en ganska stor uppoffring. Då är det icke mer än billigt 
att de få så pass stor ersättning, att, om de vilja hafva någon
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Förnöjdt au- liten förtäring, ett glas Öl, eller litet svagdricka, utöfver sin 
slag till le- p0rti0n, de må kunna få detta utan någon synnerlig förlust. För 
Vskapets>lva- ^en, som t. ex. tiar två marschdagar och således icke får mer än 
penöjningar. sina 40 öre i portionsersättning, blir detta ovilkorligen en förlust.

(Forts.) Om man vill vara upprigtig, så har, när man satt sig emot denna 
höjning af beväringens ersättningspenningar, detta skett af spar- 
samhetsskäl. Man säger, att det blir för dyrt, om man icke kan 
få detta arbete i fredstid gratis. Men det är ett farligt skäl, ett 
som man minst af alla bör begagna. Värnpligtens hela kraft och 
karakter ligger i skyldigheten att försvara landet, men vill man 
begagna värnpligten såsom eu skatteform, en besparingsform, för 
att låta mängden af de mindre bemedlade genom uppoffring af sitt 
arbete betala hvad som är för dyrt för staten att gälda genom en 
ordentlig' skatteform, då är man inne på orättvisans område. Man 
har att utjemna den orättvisa, som blifvit berörd af den föregående 
talaren, att det är så många, som icke drabbas hvarken af den 
pekuniära ersättningen eller af den personella. Den föregående 
talaren anförde olika samhällsklasser, t. ex. qvinnorna. Detta miss
förhållande har man försökt afhjelpa i somliga länder genom en 
s. b. värnskatt. Man har sagt, att de, som t. ex. genom mindre 
broppsfel äro förhindrade att fullgöra värnpligten, bör betala värn
skatt. Jag har ock inom Landtförsvarskomitén väckt förslag i 
detta syfte, men det mötte stort motstånd. Det sades, att man 
bör icke pålägga nya skatter för detta ändamål, man bör icke 
begagna den allmänna värnpligten, såsom en skatteform, man skall 
utjemna missförhållandet genom att gifva högre ersättning åt de 
värnpligtige. Schweiz har en värnskatt och deraf kan man för
klara, att dess beväring endast får ersättning för portionen. Men 
det är ännu ett annat förhållande i Schweiz, hvilket den ärade 
talaren på östgötabänken icke borde glömma, nemligen att man 
icke der har något aflönadt befäl. Befälet i Schweiz är värn- 
pligtigt likasom soldaterna och får der ersättning endast genom 
arfvode på mötesplatsen, hvilket arfvode för öfrigt är ganska högt 
tilltaget. Det är endast ett mindre antal instruktörer, som äro 
fast aflönade, men detta är icke arméns egentliga befäl. När 
Schweiz har värnskatt och värnpligtigt befäl utan aflöning, så 
utjemna)’ det missförhållandet i den ringa ersättning, som solda
ten får. Att jemföra den värnpligtige med stamsoldaten, anser 
jag origtigt. Stamsoldaten har ju sin lön och sin anställning; den 
andre tages med tvång. Jag har haft svårt att, särskilt för herrar 
militärer, klargöra den stora skilnaden mellan den, som frivilligt 
ingår i ett yrke och den, som mot sin vilja tages af statens hårda 
hand. Då jag nu sett — jag hade förut missräknat mig —• att 
siffrorna reducera sig så betydligt, att tillägget icke uppgår till 
något farligt belopp, så skulle jag icke tveka att förena mig i det 
yrkande, som blifvit framstäldt, att siffran måtte höjas till 50 öre, 
en mening, som jag varmt förfäktat inom Landtförsvarskomitén. 
Emellertid tager jag hellre det säkra för det osäkra, och förenar 
jag således mig i en blifvande votering hellre med dem, som rösta 
för 20 öre än dem, som rösta för Kongl. Maj:ts förslag; men skulle
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någon kontraproposition ifrågasättas, så kommer jag att rösta för Förnöjdt an- 
50 öre. ^ s^a9 titt be-

väringsman- 
skapets v cl ~flen' Grefven och Talmannen tillkännagaf, att anslag utfar- penöfmngar. 

dats till sammanträdets fortsättande kl. 7 e. m. (Forts.)

Friherre Klincbowström: Jag har endast några få ord att 
säga i afseende på den föreliggande frågan. Jag anser, likasom 
två föregående talare, att den ersättning, som här är ifrågasatt åt 
beväringsynglingarne icke så mycket har afseende på deras välbe
finnande på exercisplatsen som icke mer på att skänka dem en 
godtgörelse för det förlorade arbete, som möjligen kunnat vänta 
dem. Jag har någon erfarenhet i detta hänseende från den lands
ort, der jag har min bostad, och i allmänhet antager man icke 
såsom fasta tjenare några ynglingar, som äro underkastade den 
allmänna värnpligten. Aro de i de åren, när det kommer i fråga, 
så få de visserligen arbete, men när de återkomma från öfningarne, 
så få de ofta gå ganska länge utan att veta, hvar de skola få 
något arbete. Det är det, som jag tycker är bårdt och orättvist, 
och derför tycker jag oek, att någon ersättning bör lemnas dem.
Jag skulle gerna förena mig med Herr Hedlund i hans förslag att 
tillerkänna dem 50 öre om dagen. Det har blifvit sagdt, att be- 
väringsynglingen skulle plottra bort dessa penningar på exercis
platsen genom att svirra och supa och så vidare. Men det är lätt 
att förekomma derigenom, att ynglingarne icke få dessa pennin
gar genast, eller åtminstone ej större delen deraf, att de t. ex. 
få ut 10 öre på exercisplatsen, men de återstående 40 örena sparas 
och öfverlemnas till dem först i hemorten genom vederbörande 
myndigheters försorg. Då behöfva de just penningarne som bäst, 
till dess de kunna skaffa sig arbete.

Man säger att kostnaderna äro redan nu ganska stora och 
komma att betydligt ökas med beväringsinstitutionens utveckling 
på redan bestående grund, till 42 dagars öfningstid. Men vill man 
utveckla den ännu högre, och herrar militärer äro ju alla ense 
derom, att åtminstone öka öfningstiden till 60 dagar — jag talar 
nu icke om de 90 dagarne, ty jag tror icke att de skola komma 
i fråga, så är det i allt fall skäl att icke göra beväringsinstitutionen 
förhatlig för den stora massan af Sveriges folk. — Jag har fram
stäf ett förslag i min motion N:o 1, som skulle till en stor del 
förlika dessa förhållanden, då nemligen beväringsynglingen skulle 
derigenom kunna få en ganska betydligt tillökad aflöning utan att 
kostnaden derför skulle förhöjas. — Den förändringen ligger nem
ligen ensamt i Kongl. Maj:ts händer att besluta, och består helt 
enkelt uti att för beväringsynglingarne, likasom för stammanska
pet, en viss minimilängd bestämmes. — Det är löjligt ur militä
risk och sorgligt ur hygienisk synpunkt, att nu för tiden icke 
finnes någon bestämmelse om minimilängden. — Eu sådan finnes 
endast i instruktionen för militärläkarne, nemligen att de skola 
kassera den, som är af en dvärglik längd, och läkarena pläga säga, 
att de döma ut den, som icke är längre än 9 qvarter. —- När
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man vet, att det är vid 20 års ålder, som ynglingen skall fullgöra 
sin värnpligt; så hemställer jag, huru det skall taga sig ut i krigs
tid, att se så beskaffade vekliga ynglingar i ledet till fäderneslan
dets försvar. — De komma att befolka sjukhusen, det är mycket 
säkert, och kunna således icke uppfylla sin pligt. — Vore det icke 
då skäl att Riksdagen, åtminstone för den kommande tiden — ty 
sanna mina ord, mine herrar, utgifterna för beväringsmanskapet 
komma hädanefter i många afseenden att l-iksdag efter riksdag 
ganska betydligt ökas •— anhölle, att Kongl. Maj:t täcktes äfven 
för beväringen införa den bestämmelse, som är adopterad för ar
méns stammanskap, nemligen att besluta en minimilängd hvarunder 
en ynling icke finge antagas till krigstjenst. — Jag har gjort den 
beräkningen, på grund af tabeller, som tilllhandabållits mig af 
Generalstaben, att om en minimilängd af 5,o fot, som är den all
mänt antagna vid infanteriet, äfven här blefve föreskrifven, så skulle 
23 procent af den nu varande beväringen strykas undan såsom oan
taglig. — Tänk hvilken fördel detta skulle vara, både för dessa 
stackars missbiidade, kan jag säga, eller åtminstone allt för svaga 
ynglingar, och äfven i ekonomiskt hänseende för staten. — Deri
genom blefve det återstående beväringsmanskapet fullt dugligt till 
krigstjenst och det är mera värdt, än de nuvarande förhållandena. 
Denna fråga synes mig vara den vigtigaste i detta fall, och jag 
beklagar, att Stats-Utskottet icke egnat den någon uppmärksam
het, då min motion i detta hänseende förelåg till behandling inom 
Utskottet.

Friherre von Kr sena er: Då Herr Friherre Klinckowström
protesterat mot att Stats-Utskottet icke egnat någon uppmärksam
het åt hans förslag, nödgas jag besvära Kammaren med några ord. 
— Herr Friherren gjorde sig skyldig till ett misstag, då han trodde, 
att det berodde endast på Kongl. Maj:t att utfärda en sådan in
struktion som den han i sin motion tänker sig, eller att de värn- 
pligtige skulle godkännas som hade en längd af minst 5 fot 5 deci
maltum.

Historiken angående föreskrifter rörande beväringens längd är, 
att dels genom en generalorder och dels genom ett Kongl. Bref, 
båda af 1820, bestämdes minimilängden för beväringen till 5 fot 
5 verktum, men om beväring icke hade denna längd, så utgjorde 
det dock ej någon direkt kasseringsorsak, utan han stäldes i så 
fall, som diet hette, “på tillväxt11. — Sedan beslöts vid 1860 års 
riksdag uttryckligen, att de enda skälen till kassering för bevä
ringen skulle vara obotlig sjukdom och allmän svaghet. Med 
anledning deraf utfärdades en generalorder, som förbjöd ställandet 
på tillväxt, och slutligen, efter den nuvarande beväringslagens 
antagande, är det än mer tydligt, att det icke kan ligga i Kong!. 
Maj:ts händer att utfärda någon sådan föreskrift, som den Friherre 
Klinckowström önskar, då det i 2 § heter, att från värnpligtens 
fullgörande frikallas den, som till följd af lyte, sjukdom eller 
annan dylik orsak är till tjenst vid rikets försvar oförmögen. Dessa 
äro således kassationsorsaker. Inga andra. I denna lag kan Kongl.
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Maj:t icke ensam göra någon sådan förändring, som den i motionen 
åsyftade. Om jag rätt uppfattade herr Friherren i den senare 
delen af hans. yttrande, så talade han äfven om en framställning 
till Kongl. Maj:t från Riksdagen i det hänseendet. Jag föreställer 
mig då, att förändringen borde ske sålunda, att 1 § i värnpligtsla- 
gen ändrades, så att den finge börja sålunda: “Hvarje svensk man, 
som är 5 fot 6 decimaltum lång, är värnpligtig", o. s. v., men 
kanhända skulle ändå detta icke låta riktigt bra!

I afseende åter på krigsdugligheten, så månne det är afgjordt, 
att en liten kraftig karl icke är lika krigsduglig äfven i ledet, som 
den, hvilken är längre? Ja, jag har litet svårt att säkert döma 
derom i den ställning, i hvilken herr Friherren nu befinner sig, 
men — jag vet icke — månne herr Friherren sjelf säkert är 5 
fot 6 decimaltum lång? Men han får väl dock anses åtminstone 
hafva varit fullt krigsduglig? — alltså! Stats-Utskottet har icke 
kunnat taga någon vidare befattning med motionen, än att om
nämna densamma ty det var icke möjligt sätta i fråga att till
styrka densamma. —

Friherre Klinckowström: Det synes på den siste ärade 
talaren, att han icke endast är bekajad med fysisk blindhet, men 
äfven med författningsblindhet. — Han har här velat redogöra — 
jag talar .nu icke om min längd, ty den kunna Kammarens leda
möter sjelfva bedöma då jag nu rest mig upp — men för de före
skrifter, som finnas rörande beväringsmanskapet. Men han har 
dervid helt och hållet förbisett det reglemente som Kongl. Maj:t 
har utgifvit, såsom jag vill minnas, år 1881. Der står icke, att 
det är utgifvet på Riksdagens begäran, eller efter dess önskan. 
Det innehåller föreskrifter för militärläkarne rörande besigtningar af 
beväringsmanskapet o. s. v., men der står ingenting om en minimi
längd. Således vore det, som mig synes, ändå klokt, om en för
ändring. deri skedde, och detta icke ensamt af ekonomiska skäl, 
utan äfven för de beväringsskyldiges krigsduglighet. Jag är, 
som bekant, icke den, som vill i oträngdt mål tillerkänna Kongl. 
Maj:t större exekutiv makt, än honom tillkommer, men härvidlag 
måste jag förklara, att mig synes, att det ligger helt och hållet i 
Kongl. Maj:ts egen hand att bestämma en minimilängd för bevä
ringsmanskapet, och att dertill icke fordras någon förändring i den 
senast antagna beväringslagen.

Friherre von Krsemer: Kongl. Maj:t är oförhindrad att
bestämma en minimilängd, så vidt den öfverensstämmer med be- 
väringslagen; således om längden är så liten, att den kan anses 
såsom ett lyte. 1 den citerade instruktionen — jag har ej lyckats 
få se. den — lär talas om dvärgartad växt och att dermed menas 
att ej uppnå 4 fot, 5 tum. Ja, en yngling, som ej vid 20 år upp
nått denna längd, lär nog antagligen tillika vara, såsom lagen 
säger “till tjenst vid rikets försvar oförmögen".

Förhöjdt an
slag till be
väringsman
skapets va- 
penöfningar.

(Forts.)
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Sedan öfver]äggningen förklarats härmed slutad, yttrade Herr 
Grefven och Talmannen, att i afseende på förevarande moment, 
yrkats dels bifall till hvad Utskottet hemstält, dels, af Friherre 
Leijonhufvud, att Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, 
så 'vidt den skilde sig från Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda fram
ställning, skulle bifalla denna framställning oförändrad, dels oek, 
af Herr Bexell, att Utskottets hemställan skulle bifallas med den 
ändring, att dagaflöningen höjdes till 50 öre och anslagets slut
summa i förhållande dertill ökades.

Härefter gjorde Herr Grefven och Talmannen propositioner 
enligt dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen pa 
antagande af Friherre Leijonlmfvuds förslag vara med öfvervägande 
ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf och sedan till kontra
proposition dervid bestämts bifall till Utskottets hemställan, upp
sattes, justerades och anslogs följande omröstningsproposition:

Den, som' vill, att Kammaren, med afslag_å Stats-Utskottets 
i 11 punkten mom. a) i utlåtandet N:o 8 afgifna hemställan, så 
vidt den skiljer sig från Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda framställ
ning, skall bifalla denna framställning oförändrad, röstar

Ja;

Onsdagen den 10 Mars, f. m.

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles Utskottets hemställan.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja—61;

Nej-53.

Mom. b).

Bifölls.

12 punkten.

Herr Statsrådet Friherre Tamm: Då vid öfverläggningen om 
värnpligtslagen under förlidet år i många afseenden olika åsigter 
gåfvo sig till känna, så voro dock meningarne öfverallt temligen 
ense derom, att värnpligtslagen skulle komma att medföra en 
högst betydlig förbättring med afseende å god ordning och reda
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vid kontrollen öfver beväringsynglingarnes deltagande i vapen- Ersättning åt 
öfningarne, detta genom den föreslagna inskrifningen och rall- vämpligts- 
föringen._ Det torde vara angeläget, att denna rullföring genast Znfmll 
från början kommer att ske med all den ordning, som ett sådant (Forts.) 
arbete krafvel'. Kongl. Maj:t har också låtit utarbeta ett förslag 
till dess genomförande, och detta organisationsförslag grundas på 
det af Riksdagen vid föregående tillfällen faststälda system, nem
ligen dels med tjenstgöringspenningar och dels med dagaflöning för 
befälet vid armén.

Det är nu gifvet, att genom det ökade antalet af såväl klasser 
som öfningsdagar för beväringen befälet får ett ökadt arbete genom 
beväringsexercisen. För denna del af befälets ökade arbete för
utsattes icke någon tillökning i dess aflöning. Men med afseende 
på dess skyldighet att deltaga i inskrifningsarbetet och särskildt 
rullföringen har deremot Kongl. Maj:t förutsett, att befälet på 
något sätt måste hållas skadeslöst för det tillökta arbete, som det
samma derigenom pålägges, och i alla de förslag, som i detta af
seende blifvit framlagda, har Kongl. Maj:t sålunda yttrat sig, att 
med ökadt arbete också skulle följa löneförhöjning. ” Detta är det 
vilkor, som befälet underkastats vid bestämmande af dess skyldig
heter. _ Nu har Stats-Utskottet icke velat ingå i pröfning af det 
organisationsförslag, som Kongl. Maj:t här framlagt för Riksdagen, 
utan endast beviljat en rund summa att på extra stat ställas till 
Kong]. Maj-.ts disposition. Stats-Utskottet har i motiveringen till 
sitt förslag anfört, att det anser, att i början af tillämpningen af 
detta nya system kostnaderna icke skulle blifva så stora som 
sedermera, och säger, att det är “naturligt, att kostnaderna blifva 
mindre det första året af den nya värnpligtslagens tillämpning, 
då de i densamma föreskrift^ åtgärder vidtagas endast med af
seende å eu del af de värnpligtige“. Nu innehåller värnpligts- 
lagens första paragraf, att “hvarje svensk man är värnpligtig från 
och med det kalenderår, under hvilket han fyller tjuguett år, till 
och med det, under hvilket han fyller trettiotvå år“, och i 49 §, 
hvarom Riksdagen sjelf har beslutat, är föreskrifvet, att denna 
lag skall tillämpas från ingången af år 1887 och från denna tid 
hafva de förut gällande bestämmelserna angående beväringen så 
vidt de strida mot innehållet af denna lag, blifvit upphäfda. Med 
anledning af ordalydelsen i denna beväringslag har krigsstyrelsen 
ansett det vara sin skyldighet att så ordna rullföringen, att genast 
första året alla de tolf klassernas beväringsskyldige skola upp
tagas, och då, lider det intet tvifvel, att detta arbete, långt ifrån 
att blifva mindre, tvärt om blifver större i början än sedermera, 
när hela saken kommit i fullständig ordning. Men utom att rull- 
föra alla dessa beväringsynglingar lär det blifva förenadt med 
icke ringa besvär att taga reda på alla de f. d. stamsoldater och 
artillerister, hvilka böra qvarstå i beväringsåldern och således 
skola der rullföras. Med det belopp, som Stats-Utskottet nu har 
föreslagit Riksdagen att för ändamålet bevilja, lär det icke blifva 
möjligt att fullständigt genomföra den organisation, som Kongl.
Maj:t har föreslagit. Att det låter sig göra inom kompaniofficers-

Första Kammarens Prof. 1886. N:o 16. 3
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graden och till någon del inom underofficers-graden, derom lider 
intet tvifvel. Man får då sedermera sörja för att inom regements- 
officers-graden en tillämpning af organisationsförslaget må kunna 
införas, då det icke nu kan ske med de af Riksdagen anslagna 
medel.

Det har icke varit för att nu begära, att Riksdagen skall 
lemna sitt bifall till beviljande af en större summa än den, som 
Stats-Utskottet här har föreslagit, som jag tillåtit mig att begära 
ordet, utan hufvudsakligen för att påvisa, att den organisation, 
som Kongl. Maj:t har framlagt, icke kan med denna mindre summa 
genomföras, samt dessutom för att förklara, att Riksdagens beslut, 
om det utfaller i enlighet med Stats-Utskottets förslag, måste 
komma att så tydas, att Kongl. Maj:t får rätt att jemte de förut
varande anslagen använda detta belopp af 150,000 kronor till att 
delvis och i den mån sådant låter sig göra genomföra organisa
tionen på de grunder, som här äro föreslagna.

Herr Kalk, Helmer: Det torde vara egnadt väcka någon 
förvåning, att Stats-Utskottet, som förlidet år ansåg sig böra till
styrka Riksdagen att, i sammanhang, med antagande af ny värn- 
pligtslag, bevilja nedsättning i grundskatter och roteringsbesvär 
till ett belopp af flere millioner kronor årligen, i år finner sig icke 
kunna tillstyrka det synnerligen anspråkslösa anslag, som Kongl. 
Maj:t har begärt för tillämpning af just denna samma värnpligtslag. 
Såsom Herrarne känna, har Kongl. Maj:t i och för tillämpningen 
af denna lags föreskrifter om de värnpligtiges inskrifning och 
redovisning m. m. begärt 218,000 kronor. Men Utskottet har an
sett sig icke kunna tillstyrka mer än 150,000 kronor. Någon ut
redning, som skulle ådagalägga att dessa 150,000 kronor vore för 
ändamålet tillräckliga, förefinnes icke i Utskottets betänkande. 
Såsom Herr Statsrådet Friherre Tamm nyss erinrade, synes Ut
skottet hafva utgått från den förhoppningen, att kostnaderna första 
året skulle blifva mindre än de senare. Jag tillstår, att jag icke 
kan dela en sådan förhoppning, ty då alla de åtgärder, som för 
de värnpligtiges inskrifning och redovisning erfordras, redan törsta 
året måste vidtagas och hela den beräknade kostnaden sålunda 
utgå, är det för mig omöjligt att fatta, huru någon besparing' 
skall kunna uppstå. Snarare blir det första året dyrare genom 
uppläggandet af en hop rall or, journaler och inskrifningshand- 
lingar, som sedermera icke behöfves.

I sammanhang med förslaget att anvisa 218,000 kronor har 
Kongl. Maj:t begärt Riksdagens medgifvande att i nu gällande 
aflöningsstater göra sådana ändringar, som stå i samband med 
den framlagda planen om de värnpligtiges inskrifning och redo
visning samt om anordnande af befäl för de olika inskrifnings- 
områdena. Jag ber att ett ögonblick få uppehålla mig vid dessa 
ändringar. De bestå, såsom bekant, deruti, att befälhafvarne för 
inskrifnings-, bataljons- och kompaniområdena, d. v. s. regements
chefer, bataljons- och kompanichefer jemte deras biträden, rege- 
mentsqvartermästare, regements- och bataljonsadjutanter samt
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fanjunkare skulle vara i tjenstgöring hela året, och härför erhålla Ersättning åt 
dagaflöning men deremot vara skyldiga frånträda de tjenstgörings- v^td!nas 
penningar, hvartill de, enligt nu gällande aflöningsstat, äro be- iejäl m ^ 
rättigade. Hvad beträffar kaptener af andra klass och subaltern- (Forts.) 
officerare, så skulle dessa under tiden mellan vapenöfningarne be
frias från tjenstgöring och, såsom en följd af denna befrielse från- 
kännas den rätt de nu ega att uppbära tjenstgöringspenningar.
Öfver dessa ändringar har chefen för Landtförsvarsdepartementet 
under förlidet år infordrat yttrande från samtliga chefsembeten 
vid indelta infanteriet. För min del har jag, under erkännande af 
de fördelar, som i vissa fall äro förenade med detta förslag, likväl 
icke ansett mig kunna tillstyrka dess genomförande, dels derföre 
att jag anser det obilligt, att en talrik klass af löntagare — sam- 
manlagdt 572 personer — skulle frånkännas den rätt att uppbära 
tjenstgöringspenningar, hvilken är dem tillförsäkrad i en på Kongl.
Maj:ts framställning af Riksdagen gillad och faststäld lönestat; 
dels ock derföre att, om subalternofficerare mellan mötestiderna 
aflägsnas från all tjenstgöring, beröfvas de derigenom tillfälle att 
förvärfva den kännedom om expeditionsföring, om tjensten. på 
roten och om de många invecklade ekonomiska förhållanden, hvilka 
äro förknippade med indelningsverket; hvilken kännedom dock är 
oundgängligen nödvändig, om de en gång skola kunna fylla sin 
plats såsom kompanichefer. Jag har anledning tro, att liknande 
erinringar äfven blifvit från andra håll framstälda, och de äro 
också i viss mån i den Kongl. propositionen beaktade, ty af de
218.000 kronor, som Kongl. Maj:t begärt, äro 20,000 kronor af- 
sedda att användas såsom dagaflöning för subalternofficerare, 
hvilka skulle kommenderas till tjenstgöring vid kompaniexpedi- . 
tionerna. Det är dock naturligt att när anslaget ej är större än
20.000 kronor kan en dylik kommendering blott med temligen 
långa mellantider komma i fråga, och det gagn, som dermed åsyftas, 
motsvarar väl således ej till fullo det nuvarande förhållandet, då 
subalternofficerarne äro skyldige att tjenstgöra ett qvartal om året.
En dylik anordning skulle emellertid alltid vara af värde, och är 
egnad att i viss mån hafva de betänkligheter jag nu har fram
hållit. Men å andra sidan qvarstå!' min betänklighet mot att 
fråntaga kaptener af andra klass och subalternofficerare deras 
nuvarande tjenstgöringspenningar. Visserligen skulle de få någon 
ersättning genom dagaflöning i händelse af kommendering vid 
kompaniexpeditionen. Men då denna kommendering ej så ofta 
torde ifrågakomma och äfven vara oviss att beräkna, så skulle 
de i alla fall göra förlust i jemförelse med den inkomst de nu 
hafva i dessa tjenstgöringspenningar. Under sådana förhållanden 
är jag böjd att,’ för min del, instämma i Utskottets åsigt att, “om 
nödiga medel på extra stat ställas till Kongl. Maj:ts förfogande, 
torde någon pröfning ej vara behöflig af förslaget om rätt för 
Kongl. Maj:t att vidtaga ändringar i gällande aflöningsstater“.
Men om jag instämmer med Utskottet härutinnan, kan jag omöj
ligen instämma med Utskottet, då det vill anslå en otillräcklig 
summa för inskrifningsväsendet. Såsom bekant, har Kongl. Maj:t

Onsdagen den 10 Mars, f. m.



N:o 16. 36

Ersättning t
värnpligts- 
cmrääenas 
befäl in. fl. 

(Fort.';.)

^begärt 218,000 kronor. Utskottet har tillstyrkt 150,000 kronor. 
Men det är att märka, att dessa 218,000 kronor äro tillräckliga 
endast under förutsättning, att de tjenstgöringspenningar, som nu 
äro anvisade åt andre kaptener och subalternofficerare, uppgående 
till 75,360 kronor, indragas och blifva för inskrifningsväsendet 
disponibla. Om nu Riksdagen. gillar Utskottets mening, att för
slaget om rätt för Kongl. Maj:t att vidtaga de ifrågasatta för
ändringarne i gällande aflöningsstater icke bör pröfvas, så kunna 
naturligtvis icke dessa tjenstgöringspenningar indragas, och de 
blifva således icke för ändamalet disponibla. .Följaktligen fattas 
härigenom 75,360 kronor, hvilket belopp, för att anslaget skall 
blnva tillräckligt, från annat hall måste läggas till hvad Kongl. 
Maj:t har begärt. På sidan 47 i statsverkspropositionen fins en 
beräkning af hvad Kongl. Maj:t har ansett vara för ändamålet 
nödvändigt, och detta är, oberäknadt de 20,000 kronor för kom- 
menderingar vid kompaniexpeditionerna, 197,334 kronor 50 öre. Men 
dertill måste läggas de 75,360 kronor, som Kongl. Maj:t för ända
målet beräknat, men som icke blifva disponibla, och den behöfliga 
anslagssumman uppgår då till 272,694 kronor 50 öre, eller ijemnt 
tal 278,000 kronor, med hvilka medel Kongl. Maj:t skulle kunna 
genomföra nödiga åtgärder för de värnpligtiges inskrifning och 
redovisning.

1!ä *et: enligt min uppfattning, är nödvändigt, att den summa 
Kong!. Maj:t behöfver, för ändamålet anvisas, måste jag, i öfver
ensstämmelse med hvad jag nu haft äran anföra, vördsamt yrka:

att Kongl. Maj:ts förevarande förslag må på det sätt bifallas, 
att .Riksdagen, för. tillämpning under år 1887 af den nya värn- 
pligtslagens föreskrifter angående de värnpligtiges inskrifning, redo
visning in. in., på extra stat för år 1887 under Fjerde hufvud- 
titeln beviljar ett anslag å 273,000 kronor.

, friherre. Klinckowstrom: Idennafrågahafvatreyrkan- 
“?n, blifva gjorda. Kongl. Maj:t har begärt 218,000 kronor, Stats- 
Utskottet har tillstyrkt lo0,000 kronor, och i min motion rörande 
denna punkt har jag vid riksdagens början, oaktadt jag anser, 

,1£ln<.a befälet mycket väl kunde hafva tid att verkställa dessa 
ioi^ar’ likväl för detta ändamål föreslagit ett belopp af
180,000 kronor. När år 1875 indelta armens nya aflöningsstat be- 
stämdes, uppstälde Riksdagen i skrifvelse den 3 Maj samma år, 
bland andra, det vilkor, “att den löntagare vid krigsmakten till 
ands, hvilken å ny lönestat inginge, skulle vara skyldig att under- 

kasta sig de förändringar i tjenstgöringsskyldighet och aflönings- 
lörmåner, hvilka en omorganisation af landtförsvaret kunde göra 
ejjforderhga . Detta har blifvit upptaget i den reservation, som 
bhtyit afgifven. af Herr A. P. Danielson vid den förevarande 12 
punkten. Då jag afgaf min motion, voro de ekonomiska förhål
landena helt olika mot nu, och jag befarar, att de äro af en så
dan beskaffenhet att vi vid denna statsreglering måste spara hvad 
®orP möjligen sparas kan. Jag vill icke tala om den emotsedda 
förhoppningen, att en förändrad tullagstiftning möjligen skulle öka
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statsinkomsterna. Men sedan Kong]. Maj:t föreslagit Riksdagen, Ersättning ät 
att halfva bankovinsten skulle reserveras för statsregleringen år l'"rnvUgts- 
1887, har likvisst Banko-Utskottet med sällspord enighet hemstält, °%ädenaj! 
att denna bankovinst måtte i sin helhet reserveras till förstärkande ^rorts.) 
af Riksbankens fonder, och Andra Kammaren har redan afgjort, 
att sa skall ske. Första Kammaren har, som bekant, återremitterat 
frågan, . men det är åtminstone icke en omöjlighet, att icke denna 
bankovinst i .någon, mån blir tillgänglig för statsregleringen år 
1887. När vi dertill lägga, mine herrar, att efter alla de under
rättelser, som dagligen, ingå från landsorten, nöden i landet under 
detta år sannolikt blir högst betydlig, kanske så betydlig, att 
statsverket. måste flerstädes understödja de nödlidande med hjelp, 
då finner jag, för min del, att herrarne mycket väl skulle kunna 
verkställa den besparing, som reservanterna i denna punkt hafva 
föreslagit.. Jag stödjer mig så mycket hellre derpå, som, när 
denna fråga i sammanhang med frågan om en ny värnpligtslag 
och .dermed följande mångfaldigade utgifter för statsverket vid 
sistlidne riksdag förevar, Herr Statsrådet och Chefen för Landt
försvarsdepartementet yttrade i Andra Kammarens plenum den 9 
Maj nästlidne år följande:

„ JaS vet att under de dagar, som föregått denna diskussion, 
såsom skrämskott mot den föreliggande värnpligtslagens antagande 
begagnats det påståendet, att varder lagen väl gällande, kommer 
nog sedermera att äskas anslag till en massa nytt befäl, för att sköta 
och öfvervälla inskrifningsväsendet. Så blir emellertid icke förhål
landet. De indelta regementenas kompani-och bajaljonschefer lika
som de underofficerare, som äro afdelningschefer, hafva efter mitt 
förmenande god tid för att äfven kunna sköta rullföringen vid be- 
väringen. . De utgifter, som således här behöfva ifrågakomma, in- 
skränka sig till endast den ersättning för ökadt besvär, som denna 
rullfönng förer med sig. Det är allt."

.Hvad det beträffar, så torde litet hvar, som känner till tjenst- 
görmgsförhållandena för den indelta arméns befäl, nogsamt finna 
att, när tid icke fattas dem dertill och såsom vilkor för den senaste 
organisationen af deras löneförmåner föreskrifvits, att de skulle 
vara skyldige vidkännas de förändrade förhållanden, som kunde 
uppkomma till följd af en omorganisation af landtförsvaret, och då 
denna nya beväringslags införande är en partiel omorganisation 
åt landtförsvaret, de hafva god tid och äro tillräckligt val af
lönande för att kunna åtaga sig detta besvär. Skulle den aktiva 
armens befäl och underbefäl icke vara tillräckliga, utan Kongl.
Maj.t nödgas inkalla reservbefälet, som icke har samma löneför- 
måner, som de, h vilka äro i aktiv tjenst, så kunna åtminstone för 
ar 1887 de nödiga kostnaderna förskjutas af fjerde hufvudtitelns 
besparingar. Vi kunde då till nästa riksdag få se, huru frågan i 
verkligheten tager sig ut, och då bestämma den ersättning, som 
blifver nödig, samt kanske äfven uppföra den på ordinarie stat.
Det är . åt alla dessa skäl, som jag, frångående det yrkande, som 
jag i mm motion framstält, vagar, i likhet med hvad reservanterna
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Ersättning åt från Andra Kammaren hemtsält, anhålla, att Kammaren måtte af-
vämpligts- g] 4 Pela anslaget.
omradenas
usidt 11% it ** •

(Forts.) ' Herr Mankel 1: Äfven jag är olycklig nog att nödgas för 
tillfället och i frågans nuvarande skick yrka afslag å denna punkt. 
Det hufvudskål, som innehålles i reservationen, synes mig verk
ligen vara i hög grad slående. Det lärer icke kunna förnekas 
att, när löneregleringen för indelta arméen 1875 uppgjordes, det 
skedde på det i reservationen angifna vilkor, eller att befälet skulle 
åtaga sig den ökade tjenstgöring, som kunde komma i fråga. Men, 
mine herrar, hvilken ökad tjenstgöring var det, som då hängde 
öfver den indelta armén? Jo, den, som skulle blifva en följd af 
1875 års då föreliggande värnpligtsförslag, enligt hvilket befälet 
skulle tillbringa en stor del af året vid skolor eller under andra 
öfningar. Det var på den grunden .Riksdagen ingick på den be
tydliga löneförhöjning, som befälet då erhöll, och hvilken ingalunda 
skulle varit motiverad af dess dåvarande tjenstgöring, mot hvil
ken den nuvarande icke är särdeles mycket ökad. Att under så
dana förhållanden nu komma och fordra en ny löneförhöjning för 
det besvär, som rullföringen skulle medföra, synes mig vara stri
dande mot nyss nämnda vilkor.

Dertill kommer vidare, att den begärda ersättningen för be
sväret i främsta rummet eller åtminstone till största delen skulle 
tillkomma officerare, både högre och lägre. Hvar och en, som 
tjenstgjort vid indelta armén vet emellertid ganska väl, att allt 
skrifveribesvär slutligen oftast hamnar hos underofficerare, må 
hända äfven hos adjutanterna. Med anledning häraf skulle jag 
för min del icke haft något emot, om någon mindre summa blifvit 
föreslagen till ersättning åt de sistnämnde, som verkligen få be
sväret. Att deremot lemna större delen af det belopp, som här 
är ifrågasatt, till officerare, som kanske icke få annat besvär, än 
att öfvervaka hvad de underordnade göra, det synes mig mindre 
lämpligt. Då emellertid icke något sådant förslag för närvarande 
föreligger, vill jag icke heller nu framkomma dermed, särdeles som 
det i allt fall skulle hafva föga utsigt att gå igenom i Medbam- 
maren.

Utom dessa skäl för afslag har jag ännu ett annat, som jag 
tror är vida vigtigare och som ingifvit mig stora betänkligheter. 
Det lärer icke kunna hafva fallit Kammaren ur minnet, huruledes 
i den värnpligtslag, som beslöts vid föregående riksdag, stadgades, 
att inskrifningsbefälet skulle vara detsamma som landstormsbefälet. 
Stadgandet härom förekommer i många paragrafer af lagen. Hiiru 
har nu denna bestämmelse blifvit åtföljd? För min del kan jag 
icke finna annat, än att densamma lika obesväradt blifvit förbi
sedd, som de, hvilka gjordes i afseende på artilleriet och de garni- 
sonerande trupperna i allmänhet. Hvad blir följden vid en mobili
sering, om inskrifningen anförtros åt det aktiva befälet? Jo, att 
så fort trupperna uppbrutit från orterna, det hvarken finnes in- 
skrifningsbefäl eller landstormsbefäl just då båda delarne bäst 
behöfvas. Jag kan icke i detta se annat än ett, jag vill icke säga



Onsdagen den 10 Mars, f. m. 39 N:o 16.

afsigtligt, men dock påtagligt förbiseende af hela landstormsorgani- 
sationen. Här hade emellertid varit tillfälle att, då man skulle 
ordna inskrifningsväsendet, äfven på samma gång ordna en annan 
lika vigtig sak, nemligen lokalförsvaret genom landstormen. Och 
jag är öfvertygad att, om man i det hänseendet framkommit med 
den anslagsfordran, som nu ifrågasatts, åtminstone en stor del af 
mina meningsfränder icke skulle hafva nekat sitt bifall dertill. 
Man kunde då fått något för något, detta mot detta. Man hade 
fått en så vigtig sak, som ett visserligen otillräckligt, men något 
så när dugligt landstormsbefäl. Ty jag förutsätter att inskrif- 
ningsbesväret då blifvit anförtrodt åt de pensionerade officerare 
och underofficerare, hvilka vid mobilisering äro förbundne att 
tjenstgöra.

Jag vågar tro att jag anfört goda skäl för den åsigt, att frå
gan för närvarande icke är utredd på det sätt, som den bort vara, 
och framför allt att hela systemet, att anförtro besväret med in- 
skrifningen åt den aktiva arméns befäl, är stridande mot värn- 
pligtlagens tydliga innehåll. På dessa grunder ser jag mig nöd
sakad att för närvarande yrka afslag å denna punkt.

Friherre Leijonhufvud: Till en början ber jag få konsta
tera, hvad Friherre Klinekowström beträffar, att han i sin motion 
begärt 180,000 kronor på extra stat för 1887 för verkställande af 
denna rullföring. Utskottet tog detta ad notam, fastän det ansåg 
sig kunna sätta ned summan till 150,000 kronor. Hvad af Herr 
Mankell blifvit, i likhet med reservanterna från Andra Kammaren, 
anfördt derom, att det vid 1875 års lönereglering uppstälda vilkor 
af innehåll, att befälet i händelse af ny arméorganisation skulle 
vara skyldigt underkasta sig de förändringar i afseende å tjenst- 
göringen, som deraf kunde blifva en följd, skulle vara tillämpligt 
på nu föreliggande fall, har jag efter verkstäld granskning af för
ordningen icke kunnat medgifva. Här är icke en ny arméorganisa
tion i fråga, endast en utsträckt värnpligt, hvarken mer eller mindre! 
Deremot gifver jag Herr Mankell rätt deri, att denna rullföring 
möter sina svårigheter och att frågan icke är utredd. Man har 
föreslagit att endast det indelta infanteriet skulle öfvertaga rull- 
föringen, men det finnes stora delar af landet, der det icke är 
förlagdt något indelt infanteri. Ser man på arméns förläggnings- 
karta, finner man att det är betydande områden, som äro indeladt 
till båtsmanshåll, bland hvilke visserligen på en del orter ligga 
rusthåll, men ej fotfolks-rotehåll. Detta medför en svårighet, som 
måste lösas. Fn annan svårighet, som också blifvit berörd, är den 
att, då indelta arméns befäl kallas till öfningar eller kommenderingar, 
det icke finnes något befäl qvar, som kan se till inskrifningen. Det 
är ock erkändt af Statsrådet att planen härutinnan icke är fullständigt 
utarbetad. Jag har för min del haft den uppfattning, att det icke 
skulle komma i fråga att 1887 sammankalla tillmönstringardeklasser, 
4:de 5:te och 6:te, som vid den nya värnpligtslagens trädande i kraft 
redan efter den gamla lagen fullgjort sin beväringsskyldighet under 
fred, och hvad den 6:te angår alldeles afslutat sin värnpligt. Jag be-

Ersättning åt 
värnpligts- 
omrädencis 

befäl m. fl. 
(Forts.)
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Ersättning åt farar ock att den mönstring, som möjligen komme att för dem på- 
vämpiigts- bju{ias 1887, skulle utfalla i hög grad otillfredsställande, och sna- 
bejälm'Ujl rare lända till skada för dessa repetitionsmönstringar för framtiden.

(Forts.) Jag hade förestält mig, att man skulle nöja sig med att taga de 
gamla rullorna och låta dem vara som de äro, för att sedan börja 
på början med nya rullor för de klasser, som sammankallas till 
öfning 1887. Jag har på grund häraf ansett rullföringen blifva 
mindre det första året än sedermera. Vinsten af det stora arbete 
som fordrades för att taga reda på och skrifva upp alla de äldre 
blefve icke stor, ty till mönstringarna lära de icke komma allmänt. 
Jag skulle icke i alla fall satt i fråga någon nedsättning i hvad 
Kongl. Maj:t föreslagit, såvida vi i Utskottet funnit att Andra 
Kammaren velat gå in derpå, men då så icke var förhållandet och 
Krigsministern sjelf, då jag frågade honom derom, svarade att han 
trodde sig det första året möjligen kunna reda sig med 150,000 
kronor, ansåg jag mig icke heller böra i Utskottet yrka på ett 
högre belopp. Jag yrkar derför bifall till Utskottets förslag och 
tror att det är det bästa som kan fås för närvarande.

Herr Statsrådet Friherre Tamm: De två talare, som helt 
och hållet motsatt sig beviljande af anslag för ifrågavarande ända
mål, hafva såsom skäl för sina yrkanden anfört de uttalanden, 
Krigsministern nästlidne riksdag afgifvit i den Andra Kammaren. 
Den ene talaren framhöll, att der icke skulle komma att använ
das något annat befäl än den del af indelta arméns infanteri, 
hvars befäl skulle användas för rullföringen; derutöfver måste 
dock äfven afdelnings-områdenas befälhafvare enligt värnpligts- 
lagen komma att tillsättas, och detta är äfven af Kongl. Maj:t i 
propositionen observeradt. Genom detta har också undvikits den 
totala bristen på befäl under det indelta infanteriets befäl är ute 
på sina möten. Dessa områdens befälhafvare äro, äfven om de 
icke skulle vara i tillfälle att kunna öfva beväringen, dock i till
fälle att vara i ständig kommunikation med bataljonscheferne, och 
sålunda äro icke hela orter blottade på ständigt befäl för att be
sörja de förändringar, som måste ske med afseende på rullföringen 
och inskrifningen.

Den ärade talaren på elfsborgsbänken ansåg att Krigsmini
stern vid föregående riksdag hade gifvit något löfte att icke några 
ökade utgifter skulle komma att blifva följden af befälets använ
dande för rullföringen och uppläste, för att bevisa detta, ett stycke 
af det yttrande Krigsministern afgaf förra Riksdagen. Det står 
dock i slutet af det upplästa stycket följande: “De utgifter som 
således här behöfva ifrågakomma, inskränka sig till endast den 
ersättning för ökadt besvär, som denna rullföring förer med sig.“ 
Jag vill då fråga om Krigsministern afgifvit något löfte att befälets 
sysselsättning med rullföringen icke skulle komma att medföra 
någon ersättning för denna rullföring och deraf uppkommande 
kostnader?

Då Herr Mankell yttrade, att det icke vore i full öfverens
stämmelse med värnpligtslagen, att den indelta arméns aktiva



befäl skulle komma att sysselsättas med rullföringen, måste lian Ersättning åt 
dermed afse att för ändamålet skulle användas något annat befäl, rärwpligts- 
och lian nämnde också det pensionerade befälet och underbefälet. °™rfdena* 
Dessa kunna emellertid under nuvarande förhållanden icke åläggas (Korte.) '' 
att verkställa något som helst arbete, som skulle vara förenadt 
med rullföringen, och jag vågar tro att, om särskilda personer skulle 
användas för verkställande af den inskrifning och rullföring, som 
enligt Kongl Maj:ts förslag pålagts befälet i den aktiva armén, 
kostnaderna derför skulle komma att blifva högst betydligt större.
De ärade talarne hafva således icke framfört något skäl, som skulle 
kunna berättiga dem till att ställa Kongl. Maj:t utan alla medel 
för att verkställa den rullföring, hvarom statsmakterna vid före
gående riksdag förenat sig, och Friherre Klinckowström har sjelf 
i sin motion vid riksdagens början tillkännagifvit, att han ansåg, 
att nödiga medel för detta ändamål måste ställas till Kongl. Maj:ts 
disposition.

Onsdagen den 10 Mars, f. m. 41 N;o jg_

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade Herr (trefven och 
Talmannen, att i afseende på förevarande punkt yrkats dels bifall 
till Utskottets hemställan, dels, af Herr Fälle, att Utskottets hem
ställan skulle bifallas med den ändring, att anslaget bestämdes 
till 273,000 kronor, dels slutligen att Utskottets hemställan skulle 
afslås.

Sedermera gjorde Herr (Trefven och Talmannen propositioner 
enligt dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på 
bifall till Utskottets hemställan med öfvervägande ja besvarad.

Friherre Klinclmvström begärde votering, i anledning hvaraf 
och sedan såsom kontraproposition dervid antagits afslag å Utskot
tets hemställan, uppsattes, justerades och anslogs en omröstnings- 
proposition af följande lydelse:

Den, som bifaller 12 punkten i Stats-Utskottets utlåtande N:o 
8, röstar

Ja ?

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås punkten.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja—64;
Nej—44.

Första Kammarens Prof, 1886, N:o 16. 4



X:o 16. 42 Onsdagen den 10 Mars, 1. m.

13—15 punkterna.

Biföllos.

Som tiden var temligen långt framskriden, uppsköts den fort
satta behandlingen af förevarande utlåtande till aftonsammanträdet.

Herr (Trefven och Talmannen tillkännagaf, att enligt öfverens
kommelse, som vid talmanssammanträde denna dag träffats, om
röstningar jemlikt 65 § Riksdagsordningen komme att anställas 
vid Kamrarnes sammanträden Lördagen den 13 innevarande Mars.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Herr Carllieim- 
Gyllensköld från den 14 till den 29 i denna månad.

Kammaren åtskildes kl. 2,so e. m.

In fidem
A. von Kmsenstjerna.

Stockholm, tryckt hos A. L. Normans Boktryckeri-Aktiebolag, 1886.


